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Cetovec, petek,

Mogočen protestni zbor predstavnikov koroških Slovencev

Čien 7 garantira pravice 
brez ugotavijanja manjšine
Protestiramo proti reviziji državne pogodbe

nam pravice jamči brez vsakega 
preštevanja in ugotavljanja, zato 
pomeni načrtovano štetje očitno 
revizijo državne pogodbe, proti ka
teri najostreje protestiramo.

Nedeljski zbor, ki mu je predse
doval stari politični in kulturni dela
vec, nekdanji deželni poslanec Jan
ko Ogris iz Bilčovsa, je ponovno iz
pričal nezlomljivo življenjsko voljo 
našega ljudstva. Demonstiral je od
ločnost, da se koroški Slovenci — 
strnjeni in enotni okoli svojega vod
stva — z vsemi silami upremo po
skusom, da bi .reševanje" naših 
življenjskih vprašanj v resnici po
menilo našo narodno smrt. Smo pri
pravljeni, da s pristojnimi dejav
niki konstruktivno sodelujemo pri 
iskanju pravičnih in sprejemljivih 
rešitev; nihče pa ne more od nas 
zahtevati, da bi sodelovali pri .re
šitvah", ki bi nas opeharile za pra
vice ter sploh ogrozile obstoj in 
razvoj naše narodne skupnosti. To 
je bilo dovolj glasno in razumljivo 
povedano v govorih predsednika 
ZSO dr. Francija Zwittra in osred
njega tajnika NSKS dipl. jur. Filipa 
Warascha (izvajanja obeh govor
nikov objavljamo na 2. in 3. strani), 
prav tako pa je to poudarjeno tudi 
v resoluciji, ki jo je zbor soglasno 
odobril in sklenil.

Zbor pa je tudi pokazal, da ko
roški Slovenci v tem težkem in 
usodnem trenutku nismo sami: za
stopnik Solidarnostnega komiteja 
za pravice koroških Stovencev, 
asistent na celovški univerzi ma-

Zakon o narodnih skupnostih 
še naprej predmet pogajanj

Na povabilo sekcijskega šefa dr. WiHibalda P. Pahra se je delegacija 
Zveze slovenskih organizacij na Koroškem in Narodnega sveta koroških 
Slovencev v četrtek 18. marca razgovarjala na Dunaju z eksperti, ki so 
pripravili osnutek tako imenovanega „Žakona o narodnih skupnostih". 
Osnutek tega zakona, ki sta ga prejeli v vpogled tudi osrednji slovenski 
organizaciji, pa je tak, da sta ga morali iz vzrokov, ki sta jih sporočila 
in utemeljila govornika na nedeljskem protestnem zboru, absolutno od
kloniti.

Očitno so na osnovi tega razgovora in predhodnih razgovorov z gra
diščanskimi Hrvati tudi eksperti sami spoznali nevzdržnost prvotnega 
osnutka, zaradi česar so zagotovili, da bodo posredovali nov, spremenjen 
osnutek tako strankam kot prizadetim narodnim skupnostim v pretres. Z 
ozirom na to, da so eksperti še posebej izrazili tudi pripravljenost, da se 
z osrednjima organizacijama pogajajo o veljavnosti krajevnega in stvar
nega področja načrtovanega zakona o pospeševanju narodnih skupnosti, je 
delegacija ZSO in NSKS obljubila izdelati stališče obeh osrednjih organi
zacij k novemu osnutku in gledišča, kako si predstavljata zakonito po
speševanje narodne skupnosti, in sicer do 27. aprila, ko so predvidena 
ponovna pogajanja.

Pod predsedstvom sekcijskega šefa dr. Pahra so pri četrtkovih razgo
vorih sodelovali eksperti dvorni svetnik dr. Ralf Unkart za SPU, univ. 
prof. dr. Fe)ix Ermacora za OVP in odvetnik dr. Heinrich Orator za 
FPO, medtem ko sta ZSO zastopala predsednik dr. Franci Ztvitter in taj
nik dipl. inž. Feliks Wieser, NSKS pa osrednji tajnik dipl. jur. Filip Wa- 
rasch in odbornik Kare) Smolle.

Daleč nad 700 predstavnikov ko
roških Slovencev, odbornikov in 
krajevnih zaupnikov vseh narodnih 
organizacij, je zadnjo nedeljo na
polnilo veliko dvorano Doma glas
be v Celovcu; številni udeleženci 
pa so zaradi pomanjkanja prosto
ra potek protestnega zbora morali 
spremljati po prenosu v sosedni 
dvorani. Zbrano je bilo res repre
zentativno predstavništvo sloven
ske narodne skupnosti na Koroškem 
iz vseh predelov našega naselitve
nega prostora — od vasi na skraj
nem zahodu dvojezičnega ozemlja 
v Zilji preko Roža in Gur do Pod
june in gor do naselij na severni je
zikovni meji; zastopane so bile vsn 
plasti našega ljudstva.

Tako je mogočni protestni zbor 
predstavnikov koroških Slovencev 
dal jasen in nedvoumen odgovor 
vsem tistim, ki skušajo zabijati klin 
med naše ljudstvo in njegovo vod
stvo: izrekel je zaupanje osrednji
ma organizacijama ter zagotovit 
vso podporo njunemu nadaljnjemu 
odločnemu in vztrajnemu boju za 
uresničitev vseh tistih pravic, ki smo

si jih koroški Slovenci priborili z 
našo udeležbo v protitašističnem 
boju in ki so nam mednarodno za
gotovljene v državni pogodbi.

Jasno in nedvoumno pa je zbor 
tudi izpovedal, da si koroški Slo
venci teh priborjenih in medna
rodno zajamčenih pravic ne bomo 
pustili kratiti in okrniti z dvomljivimi 
statističnimi triki in drugimi naka
nami nemških nacionalistov: člen 7

RESOLUCUA
sog!asno sprejeta 

na protestnem zboru odbornikov 
in zaupnikov dne 21. 3.1976

Odborniki in krajevni zaupniki vseh narodnih organizacij ko
roških Stovencev, zbrani na protestnem zboru dne 21. 3. 1976 v 
Ceiovcu, odiočno protestiramo proti nameravanemu ugotavijanju 
manjšine in reševanju odprtih vprašanj na osnovi števiične moči 
siovenske narodne skupnosti.

Tako nameravano ugotavijanje in ziasti način reševanja 
čiena 7, kakor je predvideno v osnutku tako imenovanega zako
na o narodnostnih skupnostih, pomenita poskus revizije državne 
pogodbe, na katero koroški Siovenci nikdar ne bomo pristati.

Z vso ostrino odkianjamo poskus, da bi mednarodni do
kument, ki siovenski in hrvaški narodni skupnosti v Avstriji za
gotovijo pravico in zaščito njunega obstoja in nadaijnjega raz
voja, izdoibii in nadomestiti z zakonom dekiarativnih manjšinsko- 
zaščitnih doiočb brez zakonite notranje-državne in mednarodno
pravne sankcije.

Koroški Siovenci se bomo zato proti tem nakiepom odiočno 
braniti in se zavzeti za to, da jih preprečimo.

Načela in pravice, ki jih vsebuje čien 7 državne pogodbe, 
so za nas neodsvojijiva in bi njihova samovoijna revizija nujno 
dovedia do še hujše zaostritve poiitičnega vzdušja in stanja v 
dežeii in do nevarne eskaiacije nacionainih emocij. Odgovor
nost za tak razvoj bi nositi tisti pristojni činiteiji, ki že dvajset 
iet zaviačujejo rešitev čiena 7 in surovo prezirajo vse konstruk
tivne predioge prizadete naroane skupnosti za rešitev njenih 
živijenjskih teženj.

Koroški Siovenci po svojih predstavnikih, zbranih na pro
testnem zboru, ponovno poudarjamo in izjavijamo svojo pri- 
pravijenost, da konstruktivno sodelujemo pri rešitvi živijenjskih 
vprašanj. Naša in nobena narodna skupnost pa nikdar ne more 
pristati na rešitve, ki ne zagotavijajo njenega obstoja ter ne 
upoštevajo njenega živijenjskega prostora in njenega avtohto
nega bivaiišča, marveč poskušajo proti doiočiiom državne po
godbe potom ugotavijanja narodni skupnosti bistveno okrniti z 
njenim doprinosom v antifašistični koaiiciji priborjene in v medna
rodnem dokumentu zagotovijene pravice in zožiti njen živijenjski 
in naseiitveni prostor na postranske in odrinjene rezervacije.

Koroški Siovenci nad 1500 iet živimo na Koroškem in hočemo 
v svoji domovini živeti kot enakopravni med enakopravnimi!

gister Steingref), je ob viharnem 
navdušenju zborovalcev zagotovil, 
da se tudi med večinskim narodom 
na Koroškem in sploh v Avstriji ne
nehno širi odpor proti ugotavljanju 
manjšine in se hkrati krepi podpora 
koroškim Slovencem v njihovem bo
ju za dosledno izpolnitev člena 7. 
Naslednja akcija tega naraščajoče
ga gibanja bo v petek 9. aprila v 
Celovcu demonstracija, na kateri 
bodo pripadniki obeh narodov pro
testirali proti nameravanemu štetju 
posebne vrste ter zahtevali izpolni
tev člena 7.

In zbor je izzvenel s pozivom, 
da moramo vztrajati v našem pra
vičnem boju, dokler ne bomo do
segli takšne rešitve naših življenj
skih vprašanj, da bomo na pode
dovani zemlji živeli kot svobodni 
avstrijski državljani, enakopravni 
med enakopravnimi.

Kako potrebna, pravilna in ute

meljena je bila izpoved nedeljske
ga zbora, potrjuje reakcija nanjo, 
ki sega od nesramnih izpadov v 
tisku preko topega nerazumevanja 
za naše težnje in argumente pri vo
dilnih predstavnikih v deželi vse tja 
do izjav kanclerja Kreiskega, ki je 
takoj po vrnitvi z Bližnjega vzhoda 
čuti) potrebo, da očita koroškim 
Slovencem in njihovemu vodstvu 
.neodgovorno ravnanje". Toda 
ravno ta združeni napad je naj
boljši dokaz, da v resnici gre za 
slabo vest, ki jo imajo na merodaj
nih mestih zaradi naraščajočega 
odpora proti taki politiki ne le med 
Slovenci, marveč tudi med večin
skim narodom in v mednarodni 
javnosti: kajti s sklepom o štetju in 
z določitvijo odstotkov (za katere 
pa zdaj nihče več noče biti odgo
voren!) so pred vsem svetom pri
znali, da ne želijo pospeševanja, 
marveč hočejo uničenje manjšine.

Pridite v petek 
9. aprila 1976 
na DEMONSTRACUO
proti ijudskemu štetju posebne vrste — za izpoinitev čiena 7
SOLIDARNOSTNI KOMITE ZA PRAVICE KOROŠK

Zbirališče ob 17.30 uri 
pred glavnim kolodvorom 
Odhod okrog 18. ure 
Zaključna manifestacija 
na zahodnem delu Starega trga

d SLOVENCEV



Ne bomo se odpovedati priborjenim in mednaro^
Najprej mi dovotite, da se vam 

zahvalim za živo zanimanje in za 
zavzetost v tej nedvomno težki in 
nevarni situaciji za naše ljudstvo. 
Hvala vam za to, ker ste vi zahte
vali sklicanje protestnega zbora in 
je bilo vabilo obeh osrednjih or
ganizacij le (orma)no izvajanje va
še zahteve. Mislim, da ste na ta na
čin dali najboljši odgovor tistim, ki 
trdijo, da je zunaj vse zadovoljno, 
da nihče ne želi ureditve odprtih 
vprašanj, da je vse le zadeva ne
katerih hujskačev v Celovcu, ki ni
majo legitimacije, da bi se zavze
mali za interese slovenske narod
ne skupnosti.

Današnji protestni zbor odborni
kov in zaupnikov, to je reprezen
tantov naše narodne skupnosti na 
terenu, zato odiočno in z vso ostri
no zavrača poskuse in težnje od
govornih činiteijev v državi in de- 
žeii, da bi razbiti enotnost koroških 
Stovencev in oddvojiti našega č!o- 
veka od narodnih organizacij, da 
bi na ta način taže maniputirati z 
našim tjudstvom, da bi mu tahko še 
naprej kratiti pravice, ki mu gre
do po ustavi, po državni pogodbi 
in po števitnih drugih mednarodnih 
konvencijah.

To je stara, preizkušena taktika 
naših narodnih nasprotnikov, ki so 
se v vsej zgodovini poskušali iz
ogniti reševanju našega vprašanja, 
češ saj ne vemo, kdo predstavlja 
našo narodno skupnost, s kom naj 
se pogajamo. Danes pa gredo že 
tako daleč, in to sam deželni gla
var, da predstavljajo prebivalstvo 
— tudi naše — le v deželnem in 
državnem zboru zastopane stranke, 
ki so se, kakor znano, sporazumele 
na preštevanje posebne vrste — to 
je na ugotavljanje manjšine.

Ne, gospodje — tako ne gre re
ševati naših živtjenjskih vprašanj. 
Če pa jih kdo misti na ta način re
ševati — potem brez nas, potem te 
s sito, ki pa nujno izzove protisito; 
to je pokazata Južna Tirotska in to 
je primer na Cipru, pri Baskih in pri 
števitnih narodnostnih gibanjih.

Koroški Stovenci takega razvoja 
nikdar nismo žetetl in ga ne žetima. 
Najbotjši dokaz za to je, da že več 
kot dvajset, ne, več kot petdeset 
tet potrpežtjivo čakamo na pravice, 
ki nam gredo, da smo več kot pot 
stotetja verovati obtjubam in zau
pati besedam krščanskih in sociati- 
stičnih potitikov — z rezuttatom, da 
danes, po tisoč tetih skupnega bi
vanja na Koroškem baje ne vedo, 
kje živimo in ustvarjamo in ati sptoh 
še obstojamo!

Vse kaže, da bomo v jubilejnem 
letu tisočletnega obstoja naše de
žele in po skoraj 1500-letnem av
tohtonem bivanju v svoji domovini 
prisiljeni dokazati svojo eksistenco. 
Tudi to ni naša želja, nasprotno 
smo vedno nedvoumno odklanjali 
vse naklepe nemških nacionalistov, 
ki nas hočejo preštevati in nam šele 
po „svoji" ugotovitvi našega šte
vila deliti miloščine — ne pravico, 
ki nam gre. Toda če nujno hočejo 
dokaz naše eksistence, jo bomo do 
kazati, kakor smo jo dokazati v 
najtežjem času naše zgodovine, ko 
so nas ne te statistično marveč tu
di fizično hoteli zbrisati z domače 
zemtje: svojo eksistenco in svojo 
živtjenjsko voijo smo najboij zgo
vorno izpričati tedaj, ko nas na pa
pirju spioh niso več poznaii.

Stojimo pred podobnim posku
som statistične likvidacije — etno
cida, kakor to pravilno označuje 
znani manjšinski ekspert dr. Veiter. 
Le tako je mogoče označiti sklep 
treh v parlamentu in deželnem zbo
ru zastopanih strank o preštevanju 
posebne vrste. Če je namreč človek 
do zadnjega petka vsaj lahko še 
dvomil v direktno preštevanje kot 
pogoj za reševanje odprtih vpra
šanj naše narodne skupnosti, ka

kor je to hotel tolmačiti zvezni 
kancler s potrebo in pravico zgolj 
statističnega ugotavljanja — od 
zadnjega petka naprej, ko je bil 
posredovan osnutek tako imeno
vanega zakona o narodnih skup
nostih v presojo strankam, to ni več 
mogoče. Osnutek tega zakona 
namreč nedvoumno pogojuje reši
tev in ureditev gotovih pravic od 
številčne moči narodne skupnosti.

To pa je za nas nesprejemljiv na
čin reševanja naših živtjenjskih 
vprašanj! Ne morda zato, ker nas 
baje ni in nismo močni dovolj, pač 
pa zato, ker iz zgodovinskih izku
šenj vemo, koliko veljajo „uradna" 
štetja in zlasti zato, ker ne moremo 
priznati rezultatov polstoletne pri
silne germanizacije niti ne zace
mentirati narodnostnega stanja, ki 
je rezultat genocidne politike ko
roških nemških nacionalistov v ča
su nacistične strahovlade.

Čien 7 državne pogodbe vendar 
je sad in priznanje našega dopri
nosa v borbi proti nacizmu na stra
ni zavezniških sii in nihče ne more 
od nas pričakovati, da se bomo 
odrekii pravici, ki smo si jo priboriti 
s potoki krvi in stoterimi živijenj- 
skimi žrtvami. Čien 7 je naša pra
vica in vsakemu, ki nam jo hoče 
vzeti, okrniti aii zožiti s pomočjo 
statističnih trikov, bomo odgovo
riti z odtočnim in nedvoumno ra- 
zumijivim „NE!".

Državna pogodba namreč ne po
gojuje pravic slovenske in hrvaške 
narodne skupnosti z njuno številčno 
močjo niti ne z njuno zavestjo. To 
je treba poudariti, ko danes posku
šajo — in to od koroškega dežel
nega glavarja do predsednika ko
roškega Heimatdiensta — vnesti v 
člen 7 pomembno število" s tem, 
da posplošujejo v odstavku 2 člena 
7 vsebovano določilo, da imamo 
pravico do ^sorazmernega števila 
srednjih šol". Kakor je to ob jas
nem besedilu člena 7 neresno — in 
noben znanstvenik niti neposredni 
udeleženec pri sestavi tega člena

take interpretacije do danes ni iz
našal — tako je to tudi nevarno. 
Zato je potrebno, da ponovno opo
zorimo na nastanek državne po
godbe odnosno njenega 7. člena. 
Še so danes žive neposredne pri
če tega nastanka in to izven naše 
države v večjem številu kot pri nas. 
Če torej nekateri želijo merodajno, 
avtentično interpretacijo in s tem 
mednarodno konfrontacijo, se ta
kim težnjam nikakor ne upiramo, 
marveč jih pozdravljamo. Do sedaj 
vendar, kolikor nam je znano, in
ternacionalizacije naša država ni 
želela in so nas prav koroški nacio

Govor
predsednika
ZSO
dr. Francija 
Zvvittra 
na protestnem 
zboru v Ceiovcu

nalisti najbolj napadali zaradi mo
rebitnih takih korakov.

Dejstva pa so naslednja: Čien 7 
ne s!oni na personainem in prizna- 
vainem načeiu, marveč je nastai 
na teritoriaini osnovi. Ko je biio 
mejno vprašanje ie!a 1949 v Pa
rizu odtočeno, se je pojaviio prvič 
vprašanje zaščite siovenske narod
ne skupnosti na spornem ozemiju. 
Način zaščite temeiji torej na teri
toriaini osnovi in je zato ugotavija- 
nje proti državni pogodbi! Treba je 
v tej zvezi še posebej poudariti, 
da je britanski predstavnik pri po
gajanjih očitno na željo koroške 
vlade — in to kljub temu, da so bili 
britanski predstavniki po besedah

dvornega svetnika dr. Ralfa Un- 
karta baje s strani Jugoslavije pod
kupljeni — predlagal zaščito le ob 
,pomembnem številu" slovenskega 
prebivalstva, da pa je bil ta pred
log odklonjen in je obveljal pred
log Sovjetske zveze, da se zaščitijo 
manjšine ne oziraje se na število. 
Č!en 7 govori torej o danih narod
nih skupnostih in ne o takih, ki bi 
jih biio treba šeie ugotavijati in ki 
bi morda nastaie šeie na osnovi 
nekega priznanja.

Nasprotno člen 7 v 5. odstavku 
celo prepoveduje delovanje orga
nizacij, ki merijo na to, da bi manj
šinam odvzele pravice in značaj 
kot manjšine; značaj manjšine pa 
je objektivna in ne formalna, indi
vidualistična kategorija. Državna 
pogodba sicer res ne prepoveduje 
ljudskega štetja in statističnega po
izvedovanja, na kar se sklicujejo 
zvezni kancler in pristojni činitelji, 
brez dvoma pa je na osnovi inter
pretacije, kako in v kakšen namen 
je bil sklenjen člen 7 nedopustno 
njegovo izvajanje na podlagi šte
vilčne moči in priznanja. Končno 
člen 7 ni izoliran od drugih določil, 
zlasti ne od členov 5, 6 in 9 držav
ne pogodbe, ki vsi so jasni in pre
cizni.

Ne nazadnje pa je treba člen 7 
gledati tudi v primerjavi z manj
šinskimi določili senžermenske po
godbe, kjer je vidna značilna raz
lika: senžermenska pogodba velja 
namreč za vse manjšine, zato ne 
sloni na ozemlju, o katerem tudi ne 
govori, marveč govori le o mestih 
in krajih, kjer živi pomembno šte
vilo pripadnikov manjšin. To je bi
stvena razlika in prav zaradi tega 
se opira tako imenovani zakon o 
narodnih skupnostih le na osnove 
senžermenske pogodbe, ki velja 
splošno za vse manjšine, ne glede 
na to, ali so avtohtone ali ne in ne 
glede na to, ali so mednarodno po
sebno zaščitene ali ne.

Zaradi tega pa koroški Slovenci

tudi ne moremo pristati na trenutno 
vsebino in zlasti ne na trenutna iz
hodišča in osnove osnutka tako 
imenovanega zakona o pospeše
vanju manjšin, kajti:

^ Predmetni osnutek tega zako
na ni uresničitev in izvajanje dolo
čil člena 7 državne pogodbe, mar
več pomeni v številnih primerih de
jansko črtanje jasnih določil in na
čelnih postavk tega člena. Tako ne 
vsebuje več pojma upravnih okra
jev niti upravnih enot, marveč pre
vzema pojme o krajih-naseljih iz 
senžermenske pogodbe; niti ne 
omenja kaj šele predvideva prepo
vedi načrtnega delovanja proti na
rodnim skupnostim, zlasti pa sploh 
ne omenja določil člena 7 državne 
pogodbe.

Koroški Stovenci pa nismo pri- 
pravijeni, da bi se odpovedati 
mednarodno zajamčenim pravicam 
v zaščito obstoja in razvoja naše 
narodne skupnosti in se zadovoijiii 
z dekiarativnimi zaščitnimi doiočiii 
zakona, ki bo iahko prav tako „ne- 
izvedijiv" kakor zakon o dvojezič
nih napisih, če viada ne bo pre
prečita in prepovedaia podobne 
akcije in provokacije, kakor so jih 
koroški nemški nacionaiisti izvajati 
in kot jih ..župnik" Mucher tudi v 
bodoče ne izktjučuje.

# Predmetni osnutek uzakonuje 
potrebo preštevanja in ugotavlja
nja, pogojuje pravice narodne 
skupnosti od njene številčne moči, 
oddeljuje pravice slovenske narod
ne skupnosti popolnoma od njene
ga avtohtonega naselitvenega 
prostora in pusti veljati le golo 
subjektivno načelo. Vse to pa po
meni ektatantno revizijo tozadev
nih jasnih dotočit državne pogod
be, na katero nikdar ne moremo 
pristati.

# Predmetni zakonski osnutek 
meri očitno na to, da bi odvzel na
rodnostnim organizacijam, ki se od 
podpisa državne pogodbe zavze
majo za njeno izpolnitev in za pra
vice narodne skupnosti, pravico 
predstavništva in bi jih sploh izločil 
ter nadomestil z dekretiranimi, bolj 
poslušnimi in ubogljivimi sosveti 
narodnih skupnosti. Proti tako bru- 
tatnemu kršenju demokratičnih na
čet odtočno tn z vso ostrino prote
stiramo!

# Predmetni osnutek pomeni ab
solutno poslabšanje stanja sloven
ske narodne skupnosti v primerjavi 
z dosedanjim že tako nezadovolji
vim položajem.

# Predmetni osnutek ne predvi
deva nobenih sankcij za izpolnje
vanje določil in nobenega jam
stva za zagotovljeno ohranitev in 
varstvo obstoja narodne skupnosti. 
Dektarativnih izjav in zagotovit 
imamo že dovoij in jim nočemo več 
nasedati.

# Predmetni osnutek gre mimo 
in preko vseh dosedanjih predlo
gov slovenske narodne skupnosti, 
tako kot se je to dogajalo pri vseh 
dosedanjih zakonih v izvajanju 
člena 7 državne pogodbe. Tako 
smo stali dne 18. marca natančno 
pred isto odločitvijo kakor točno 
istega dne pred 17 leti — 18. mar
ca 1959, ko so nas prav tako en 
dan pred sklepom in sprejetjem 
zakona klicali na posvet, da bi tah
ko pozneje trdili, da je manjšina 
vendar sodelovala pri osnutku.

Zaradi tega smo razumijivo od
biti vsako pogajanje o posamez
nih doiočiiih, ko vendar v osnovi 
ne moremo sogiašati z ureditvijo, 
ki pomeni revizijo državne pogod
be in nas hoče ogoijutati za med
narodno zaščito po čienu 7, ki je 
sad in rezuitat naše antifašistične 
borbe in zato naša pravica!

Prepričan sem, dragi rojaki, da

UPRLI SE BOMO 
DIKTATU PREŠTEVANJA

Za Narodni svet koroških Stovencev je na nedelj
skem protestnem zboru govorit osrednji tajnik dipt. jur. 
Fitip W a r a s c h . Uvodoma je spomnit, da bo urad
na Koroška v kratkem praznovata tisočtetnico obstoja 
naše dežete, ki je domovina tudi koroških Stovencev. 
„Vendar pa koroški Stovenci ne bomo imeti vzroka 
praznovati," je nagtasit, „kajti prav ista uradna Ko
roška nas je skupno z zveznimi vodstvi socialistične, 
tjudske in svobodnjaške stranke sktenita potom ugotav
ljanja manjšine uradno izbrisati iz koroške zgodovine."

Govornik je opozorit na protistovensko gonjo in 
menit, da skoraj ne more več verjeti samo na kapituta- 
cijo obtasti pred protistovenskimi krogi, marveč je vedno 
botj prepričan, da gre večinoma in vsaj na Koroškem 
za isti krog ijudi, ki najprej kujejo načrte proti Sto- 
vencem, javno pa nato povedo, da se morajo ozirati pač 
na žetjo vseh Korošcev in zato ne morejo ugoditi upra
vičenim zahtevam Stovencev. Kar se je v tem oziru do
gajalo zadnjih 20 tet v potitiki do Stovencev na Ko
roškem, je tajnik NSKS imenovat stepomišenje. To, 
kar se dogaja danes z zakonskim predlogom o štetju 
posebne vrste ati z zakonom o narodnih skupnostih, pa 
je te dostedno nadatjcvanjc tiste poti, ki je bita začrtana 
s strani protistovensko in protiavstrijsko usmerjenih 
ekstremistov že pred sktepanjem avstrijske državne po
godbe.

„Toda to, kar si predstavtjajo avstrijske večinske 
stranke pod pospeševanjem stovenske narodne skupnosti, 
moramo označiti kot pospeševanje nasitne narodne 
smrti," je poudarit Warasch. „Zato ne moremo ostro 
dovotj protestirati proti temu zahrbtnemu naktepu, ki 
nam pod plaščem .pospeševanja' hoče vzeti še zadnje 
pravice, ki smo jih deležni. Ko je vtada! na Koroškem 
nacionatsociatizem, smo se koroški Stovenci znati bra
niti proti nasilju. Če nas bo sedanja demokratična Av
strija hoteta oropati čtovekovih in manjšinskih pravic, 
se bomo znati in morati braniti tudi danes." Vso odgo
vornost za nadatjnji razvoj na Koroškem bodo zato no
siti potitiki, ki iz oportunizma pozabljajo na na&U in

tahkomisetno zaigravajo enotnost Koroške — enotnost 
Stovencev in Nemcev, je dejat tajnik NSKS.

Hkrati pa je opozorit tudi na razveseljivo dejstvo, da 
koroški Stovenci v boju za pravice nismo sami. Omenil 
je zlasti Solidarnostni komite za pravice koroških Sto
vencev ter Akcijski komite proti ugotavtjanju manjšin, 
ki sta kakor mi mnenja, da predvideno štetje posebne 
vrste ne bo nikakršno objektivno ugotavljanje, marveč 
bodo to jezikovne volitve, ki pa ne bodo pokazate, kdo 
govori na Koroškem slovensko ati nemško, temveč kdo 
se upa še danes priznati za Slovenca in kotiko so diskri
minacije in zamude preteklosti, kotiko je manjšini 
sovražno šolstvo že deformiralo stovenske družine in iz- 
matičito stovensko narodno skupnost na Koroškem. „Ko- 
roški Stovenci — je dejat govornik — se bomo zato 
uprti diktatu preštevanja, ki pomeni za nas ponovitev 
ptebiscita t920 z vsemi diskriminacijami in šikanami. 
Avstrijska zvezna vtada, ki je zakonski predtog o pre
števanju že sprejeta, bo zato zastonj čakata na tiste šte- 
vitke, ki jih strastno žeti."

Predstavnik NSKS je kljub temu izrazit pripravtje- 
nost koroških Stovenctv za resna pogajanja o reševanju 
odprtih vprašanj, pri tem pa je menit, da našim nasprot
nikom ta naša pripravtjenost očitno sptoh ni po votji, 
kjer njihov načrt predvideva te dve možnosti tako ime
novane „rešitve" našega vprašanja: ati geto ati pa kapi
tulacijo in asimitacijo. „Oboje pa pomeni narodno smrt 
za koroške Stovence. Zato je absurdno mistiti, da bomo 
sodetovati pri načrtovanju naše narodne smrti, lo je tu
di raztog, da se kot na smrt obsojeni obračamo za po
moč na ves slovenski narod ter na vse ostate narode 
in narodnosti Jugostavije. Tudi v bodoče bo pristo do 
pravične in znosne rešitve naših živtjenjskih pravic te 
tedaj, če bo Jugostavija učinkovito nadatjevata z inter- 
nacionatizacijo našega vprašanja. Kajti te mednarodni 
pritisk in mednarodno javno mnenje bosta mogta prepri
čati avstrijsko vtado, da se mednarodne pogodbe skle
pajo zato, da sc jih izpotni in ne zato, da se jiti revi
dira."



jM zajamčenim pravicam!
soglašate s takšno našo odločitvi
jo, ki izvira iz stoletnih izkušenj na
šega ljudstva z ratinirano dunajsko 
diplomacijo. Saj je že Martin Krpan 
zavrnil dunajskega ministra, češ: 
„Enkrat sem bil že vaš tepec, dva
krat pa ne bom. Če mi hočete dati 
kaj za plačilo, mi dajte pismo." In 
to „pismo" zahtevamo, jasno in ne
dvoumno v skladu z besedilom in 
duhom člena 7 državne pogodbe! 
Pripravili in sestavili ga bomo sami 
v skladu z duhom in črko člena 7 in 
šli še enkrat na pogajanja, da ne 
bodo mogli reči, da koroški Slo
venci nismo pripravljeni za kon
struktivna pogajanja in vedno iz
javljamo le svoj „ne".

Da ponovno poudarimo: Za res
nična pogajanja za uresničitev čie- 
na 7 smo vedno biii in smo priprav- 
ijeni tudi v bodoče. K poskusom re
vizije državne pogodbe in okrnje- 
nju ter zmanjšanju z iastnim dopri
nosom v antifašistični koaiiciji pri
borjenih in nam v mednarodnem 
dokumentu zajamčenih pravic pa 
bomo vedno, tudi v bodoče, izrekii 
svoj odtočni „Me!" in če odgo
vorni činitelji podobno kot mini
ster Gregor ne bodo pokazali po
trebnega razumevanja in nas potis
nili ob zid, nam pač ne preostane 
nič drugega, kakor da se kot Mar
tin Krpan zavemo svoje lastne 
moči.

Vse kaže, da bodo nemški na
cionalisti uspeli in izsilili tudi pre
števanje in ugotavljanje. Po dvaj
setih letih, v katerih so le prepre
čevali reševanje člena 7, so očit
no mnenja, da je danes — ko v 
parlamentu lahko brez sramu in ob 
zaščiti samega kanclerja vodi 
stranko nekdanji član SS-edinice, 
katere naloga je bila pobijanje ci
vilnega prebivalstva, in je bivši 
član SS lahko rektor največje uni
verze v državi — že napočil čas, 
ko lahko izvedejo statistični etno
cid slovenske narodne skupnosti, za 
katero po mnenju „Ruf der Heimat" 
ni prostora na Koroškem. Napove
dujejo, da bodo navalili na nas z 
vsemi sredstvi vplivanja in obve
ščanja v taki meri, kot to še nismo 
doživeli in nas bodo na ta način 
prisiliti, da se udeležimo prešteva
nja in ugotavljanja in tako sami so
delujemo tudi pri lastni smrti. Kako 
daleč so tu že uspeli, se vidi na

tem, da so že prisilili kanclerja Krei- 
skega na tako obliko reševanja, ki 
jo je prej vedno odklanjal, da jo 
bolj ali manj zagovarja tudi zvez
ni prezident in da vidi možnost ta
ke oblike reševanja — sicer s šte
vilnimi dopolnitvami in jamstvi — 
celo naš prijatelj dr. Claus Gatterer.

To je neposredna perspektiva, s 
katero moramo računati in na ka
tero se moramo pripraviti. Gre v 
resnic! za odiočitev: ati živijenje 
ati smrt! Jasno in razumijivo, pa tu
di potrebno in neizbežno je, da se 
odtočimo za živijenje, za nadaijnji

obstoj in razvoj naše narodne 
skupnosti v podedovani dvomovini. 
Tudi najhujšemu pritisku ne bomo 
kioniii, marveč se bomo postaviti v 
bran z vsemi sredstvi ob zid potis
njenega bitja, ki se bori za svoje 
živijenje. Zato bodite pripravljeni, 
trdi, neizprosni, jekleni, kadar bra
niti je treba čast in obstoj naroda. 
Vsi enotni v taktiki, strategiji in pri
zadevanju ter združeni okoli obeh 
osrednjih organizacij kot predstav
ništva narodne skupnosti bomo kos 
tudi še tako zvijaškim nakanam 
nemških nacionalistov in njim sle
deče vlade!

Pri tem verujmo v iastno moč in 
pozabimo vse razprtije ter se zave
dajmo, da nas iz dneva v dan pod
pira tudi vse več demokratov ve
činskega naroda, ki je očitno spo
zna), da je demokracija v nevar
nosti, kadar se prične z tikvidacijo 
manjšine.

Svet je posta! danes majhen in 
zato najde vsak konflikt takoj od
mev, zlasti v Evropi, ko so se drža
ve sporazumele na določena na
čela, kakor pridejo do izraza v

sklepnem dokumentu helsinške kon- 
terence. Poskus revizije državne po
godbe, okrnjevanje manjšinskih in 
spiošno čiovečanskih pravic je v 
nasprotju tudi z načeti heisinške 
konference in bomo zato v svojem 
odporu našii tudi podporo vseh sii, 
ki jim mednarodni sporazumi niso 
ie krpa papirja, ziasti pa matičnega 
naroda in njegove države kot so
podpisnice državne pogodbe in za- 
ščitnice siovenske ter hrvaške na
rodne skupnosti v Avstriji.

Naj bo pritisk torej še tako su
rov, naj bo propaganda še tako

huda, bodimo enotni, zaupajmo v 
lastne sile, povežimo se z demo
krati sosednega naroda in se zave
dajmo, da nas bosta matični narod 
in njegova država vedno podprla 
— kakor to želimo in kadar želimo.

Časi pred nami so težki in brez 
dvoma usodepolni, toda preživeti 
smo že hujše čase in svetu izpričali 
svojo življenjsko voljo in moč, ko 
so nacistični oblastniki mislili, da nas 
ni več. Ne želimo podobne konfron
tacije, marveč želimo, da nas tudi 
odločujoči činitelji ne bi v to silili. 
Preštevanju in poskusu revizije na
šega vprašanja potom tako imeno
vanega zakona o narodnih skup
nostih pa se bomo uprli in smo pre
pričani, da tudi v primeru prisilne
ga štetja njegovi rezultati ne bodo 
uporabni. Večkrat so nas že šfeii, 
prepovedati so našo govorico, nas 
pregnati z domače zemije v izse- 
ijenišfvo, nas obsoditi na smrt, foda 
naš odgovor je bi!, kot pravi pe
sem: Vse je vihar razdja! — a na
rod zmirom sta!! Tudi če bi nas pre
šteti, ne bo nas konec; borba za 
obstoj in razvoj bo š!a naprej!

ZVEZA SLOVENSKtH iZSELJEMCEV POUDARJA:

Zločinsko preganjanje Slovencev 
je neizbrisno začrtalo ozemlje 

naše avtohtone naselitve, 
kjer mora biti izveden člen 7
Odbor Zveze slovenskih izseljencev je na seji dne 18. marca 1976 

v Celovcu razpravljal med drugim tudi o trenutnem položaju slovenske 
narodne skupnosti na Koroškem in v tej zvezi sprejel naslednjo

IZJAVO
Koroški Stovenci in posebej bivši izseijenci, ki smo biii zaradi svoje 

narodne pripadnosti že enkrat žrtve zločinskega nasiija nemškega na
cionalizma in nacizma, z zaskrbijenostjo spremijamo razvoj na Ko
roškem in spioh v Avstriji, ki gre v nevarno smer zopetnega oživijanja 
in uveijavijanja tistih temnih sii, ki so v svojem sovraštvu do Avstrije in 
njene samostojnosti našo domovino že enkrat pahniie v objem fašizma. 
Me samo, da po vojni nikdar ni biia dosiedno izvedena denacifikacija, 
marveč se tudi ne spoštujejo tozadevna doiočiia državne pogodbe, s 
katero je biia obnovijena neodvisna demokratična repubiika Avstrija. 
Posiedica tega je,

$ da nekdanji obremenjeni nacisti še vedno deiujejo in ceio uži
vajo najvišjo zasiombo na vodiinih poiožajih v poiitičnem, kuiturnem, 
gospodarskem in javnem živijenju;

0 da so ostaii nekaznovani števiini bivši sodeiavci in krivci naci
stičnih ziočinov;

# da se iahko nemoteno gojijo nacistične tradicije in se širi neo
nacistična miseinost.

Ce je zaradi vsega tega Avstrija v mednarodni javnosti utrpeia 
škodo na svojem ugiedu in že spet vetja za iegio neonacizma, potem 
je ta nevarni razvoj še posebno zaskrbijujoč na Koroškem, ker se od
vija pod zastavo narodnostnega boja in pod starim gesiom o svobodni, 
nedeijeni nemški Koroški. V tej iuči je treba videti dejstvo, da nemški 
nacionatisti, ki jim je že v času prve repubiike uspeio torpedirati rešitev 
manjšinskega vprašanja, tudi danes za vsako ceno skušajo preprečiti 
dosiedno izvedbo čiena 7 državne pogodbe in s tem pravično rešitev 
živijenjskih vprašanj siovenske narodne skupnosti. Hkrati pa hočejo 
spioh porušiti demokratični ustroj in pravni red, kakor kažejo števiini 
primeri protizakonitega ščuvanja na narodnostno sovraštvo, prikritega 
in odkritega pritiska, pa tudi izrazitega terorizma, kot so biii atentati 
na grobišča in spomenike padiih protifašističnih borcev in ziasti pogromi 
na uradne dvojezične topografske napise teta 1972.

tz teh krogov izvira tudi zahteva po ugotevijanju manjšine in je 
skiep poiitičnih strank ter viade o tako imenovanem štetju posebne 
vrste — ki pa po vsebini, obtiki in namenu ni nič drugega kot omenjeno 
ugotavijanje — v resnici kapituiacija pred nemškimi nacionatisti. To 
pomeni kapituiacijo pred krogi, v katerih so po vojni našii zatočišče 
mnogi izmed tistih, ki so v prvi repubiiki pripravijaii in po prihodu na
cizma tudi pomagati uresničevati ziočinske načrte za fizično izfrebijenje 
siovenskega živija na Koroškem; danes pa hočejo svoje deio nadaije- 
vati s statističnim genocidom.

Tem nakiepom se bomo koroški Siovenci uprii z vsemi močmi. Od
točno in dosiedno odkianjamo vsako povezovanje izpoinitve naših 
pravic s predhodnim preštevanjem, v katerem vidimo diskriminacijski 
ukrep proti naši narodni skupnosti ter enostransko revizijo državne po
godbe, kajti ozemije, za katerega mora veijati čien 7, je biio znano 
v pretekiosti in mora biti znano danes. Biio je znano ziasti tudi tedaj, 
ko so nas preganjati samo zato, ker smo ostaii zvesti narodu in mate
rinemu jeziku: točno so vedeii za vsako občino in sieherno vas s sio- 
venskim in mešanim prebivaistvom. Mačrti za ztočinsko izseiitev koro
ških Siovencev so podrobno in neizbrisno zarisati ozemije naše avtohto
ne naseiitve in za to ozemije mora veijati tudi čien 7.

Koroški Siovenci in ziasti bivši izseijenci, ki se bomo v kratkem 
spet spominjati strašnega dneva, ko so nas pregnati z domače zemije, 
zato z vso odiočnostjo poudarjamo: Povsod tam, kjer so nas preganjati, 
zapirati in izseijevaii, Siovenci živimo tudi danes. Ha ceiotnem tem 
ozemiju zahtevamo popotno in dosiedno izvedbo vseh doiočii čiena 7, 
ki smo si ga priboriti z našim trpijenjem in našim prispevkom v oboro
ženem protitašističnem boju!

Besedilo svoje izjave je Zveza slovenskih izseljencev poslala kanc
lerju dr. Kreiskemu za avstrijsko zvezno vlado in deželnemu glavarju 
Wagnerju za koroško deželno vlado.
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[z zgodovine Piiberka in okoiice
S tem prenašajo kugo med zdrave osebe. Če 
se bo to še dogajalo, bo izdan mestnim stražam 
ukaz, naj privedejo kaplane s silo nazaj v mesto, 
kadar bi ga zapustili. Koroška deželna vlada 
je dolžila vikarja Stergarja, da je on kriv, če 
hodijo kaplani izven mesta podeljevat zakra
mente na kugi obolelim osebam v Mežici, Šcnt 
Danijelu in Libučah. Zaradi teh obdolžitev 
je ljubljanski škof odstavil Jurija Stergarja z 
vtkarskega mesta v Pliberku. V zvezi s to od
stavitvijo je takratni zastopnik ljubljanske 
škofije v Celovcu Wolfgang Amadeus Wolla- 
cher pisal dne 10. julija 1681 škofu Jožefu 
Rabatti, da prevzame krivdo v zadevi odreja
nja cerkvenih opravil v okuženih krajih župni
je Pliberk na sebe. Sodnik in mestni svet me
sta Pliberk pa v pismu z dne 11. julija 1681 
prosita škofa, naj pusti vikarja Stergarja, ki 

več kot 30 let uspešno upravlja župnijo, 
na njegovem mestu. Škof je prošnji ugodil, ker 
nahajamo Jurija Stergarja do njegove smrti na 
^'kariatskem mestu v Pliberku.

V začetku leta 1686 je začel vikar Stergar 
nlehati, kar izvemo iz pisma Andreja Navod- 

^'ka, nadžupnika in škofijskega komisarja v 
Starem trgu pri Slovenj Gradcu tedanjemu ge
neralnemu vikarju ljubljanske škofije Marku 
,Ar°nu Roscttiju, v katerem poroča, da pliber- 
k' vikar prosi, naj bi se mu dodelilo za po

pu v opravljanju cerkvenih opravil nečaka 
Pru* Iverja. Navodnik omenja v pismu, da 
Rner ni prijatelj grofa Cezarja Thurna in dru

gih plemenitašev, zato prosi škofa, naj s tem 
imenovanjem počaka, dokler bo ugotovljeno, 
ali se je Kiler s plemenitaši pobotal. Kiier po
tem res ni dobil kaplanskega mesta v Pliberku, 
ker je vikar Stergar v pismu z dne 20. aprila 
1690 ponovno prosil škofa, naj mu dodeli ne
čaka Kilerja za kaplana, ki ga priporoča tudi 
pliberški grof v posebnem pismu. Pa tudi to
krat pliberški vikar ni uspel. Za kaplana v Pli
berk je bil imenovan Matija Škof, Blaž Kiler 
pa je dobil kaplansko mesto v Starem trgu. 
19. maja 1690 poroča novi nadžupnik v Sta
rem trgu Janez Jurij Ernst škofijskemu ordina
riatu, da je kaplana Matijo Škofa uspešno iz
prašal.

V pismu z dne 30. junija 1687, naslovljenem 
na generalnega vikarja barona dr. Janeza Mar
ka Rosettija v Ljubljano, se je pliberški vikar 
Stergar pritožil zoper upravitelja pliberške go
spoščine, da dela raznim cerkvenim ustanovam 
škodo in krivico, kakor npr.: Gospoščina Pli
berk je dajala vsako leto pliberškemu vikar
ju en voz sena, sedaj pa že dve leti tega noče 
več dati. Šmihelski vikar je imel pravico, da 
vzame vsako leto v planini les za kurjavo, se
daj pa gospoščina tega ne dovoljuje več. Go
spoščina hoče biti sodna instanca nad vsemi 
cerkvenimi podložniki, jih citira in kaznuje, 
ne da bi o tem obveščala duhovščine. Gospo
ščina Pliberka si tasti lastništvo nad cerkve
nimi njivami in je mnenja, da zadostuje, če 
prejemajo cerkve od njiv zakupnino, zemlja

pa da je last gospoščine in da lahko z njo po 
mili volji razpolaga. Ko so v šmiheiskem 
župnišču imeli godce, je gospoščina Pliberka 
dala na župnijska vrata nabiti poziv, da mo
rata priti hlapec in dekla na zaslišanje v grad; 
ker nista prišla, je dala gospoščina hlapca, ko 
je delal na njivi, aretirati. Pliberški grajski 
upravitelj je v podružnični cerkvi župnije Šmi
hel v Večni vasi dal pregledati cerkvene raču
ne brez navzočnosti šmihelskega vikarja, kar 
je v nasprotju s cesarskimi generalijami in je 
v navzočnosti večjega števila oseb dal nesram
ne izjave, da bo v bodoče pri pregledovanju 
cerkvenih računov grof sedel pri mizi, ljub
ljanski knezoškof pa pod mizo. Isti upravitelj 
je ozmerjal z žaljivkami župnika v Vogrčah 
in ga v pismu dolžil laži. Pri cerkvi sv. Jakoba 
v Mežici je ta upravitelj dal poklicati Gregor
ja Kužnika zaradi izvršenega zakonoloma pred 
sebe in ker ni prišel, je dal temu podložniku 
na cerkvenem zemljišču zapleniti dva vola in 
jih odpeljati v Pliberk. Kaj je škofijski ordi
nariat v teh zadevah ukrenil, pa iz ohranjenih 
listin ni razvidno.

Leta 1690 se je vršila vizitacija pliberške 
župnije in je prejel vikar od škofijskega ordi
nariata tole odločbo: Vrata pokopališča se naj 
popravijo, da se živina ne bo mogla pasti na 
posvečenem prostoru. Vikar naj nadzoruje ka
plana, da ne bo hodil v mesto k meščanom na 
obede (sicl). Po starem običaju naj se vrši 
služba božja ob nedeljah poleti ob 8. uri, po
zimi pa ob 9. uri. Jutranji mašnik pa naj ma
šuje pozimi ob 7. uri, poleti pa ob 6. uri. Do
voljeno je bilo, da podružnične cerkve poma
gajo pri zidavi porušenega glavnega stolpa z 
zneskom 70 goldinarjev; ta znesek se naj tako

razdeli, da ne bo ena cerkev bolj obremenjena 
kot druga.

Iz tega sledi, da cerkveni stolp pliberške 
župne cerkve, ki je bil pri požaru leta 1666 
porušen, leta 1690 še ni bilo dograjen.

14. februarja 1691 je nadžupnik in škofijski 
komisar v Starem trgu pri Slovenj Gradcu Ja
nez Jurij Ernst poročal škofiji, da je pliberški 
vikar Jurij Stergar umrl in da je njegovemu 
nečaku B. Kilerju naročil, naj ob prazniku sv. 
Jurija pride v Pliberk zaradi ureditve zapušči
ne. O tej zapuščini se je potem razvila med 
župnikom Ernstom in škofijskim ordinariatom 
obširna korespondenca. V pismu z dne 28. ma
ja 1691 omenja nadžupnik Ernst že novega 
pliberškega vikarja Andreja Krivica. Za pli- 
berško župnijo sta se potegovala med drugimi 
tpdi kaplan Kumeš v Celovca in vikar v Šmi
helu Riedl. Vikar Riedl je bil po smrti vikarja 
Stergarja prezentiran od deželnega kneza za 
beneficij sv. Janeza Krstnika v Pliberku in 
ga tudi dobil v posest. Ko je beneficiat Jurij 
Riedl v začetku leta 1696 umrl, je bil na nje
govo mesto prezentiran duhovnik Andrej Ra- 
binger in je prejel ljubljanski škof od cesarja 
dne 29. februarja 1696 nalog, da ga investira 
na to mesto.

Dne 4. septembra 1696 je bila izvršena zo
petna vizitacija župnije Pliberk. Vizitator je 
zabeležil v svoj zapisnik med drugim sledeče: 
Cerkvena ključarja Jurij Rabinger in Blaž 
Rumpler sta oba pliberška meščana, prvega je 
postavil na to mesto magistrat in je v službi 
dve leti, drugega pa je pred enim letom ime
noval vikar. Učitelj je Jožef Riedl, ki je v tej 
službi okoli 17 let. Nastavil ga je pokojni vi
kar Stergar.

(W%J%/jftW!;f v prihodnji
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t spe! diskusijski večer na Dunaju
V četrtek 18. marca 1976 je ljudska visoka šota (Volkshochschule) 

Brigittenau na Dunaju priredita informacijski večer o koroškem manj
šinskem vprašanju. Za uvod so pokazati titm „Fremde in der Heimat", 
ki ga je pripravita dr. Traudt Brandstatter za avstrijsko tetevizijo. Ta 
litm je močno odjeknit v avstrijski in tudi mednarodni javnosti. Zaradi 
svojega objektivnega prikazovanja potožaja na Koroškem pa je na- 
tetet tudi na kritiko pri funkcionarjih vseh treh strank v dežetnem zboru 
zastopanih strank ter pri ostatih nemškonacionatnih krogih. Tudi tokrat 
so povabiti iste zastopnike koroških strank, da bi ponovno z avtorjem 
litma ter občinstvom razpravtjati o manjšinskem vprašanju. Vendar 
zgteda, da se jih je pototit totikšen prastrah, da so se vsi trije iz raznih 
raztogov opravičiti.

Poteg avtorice filma dr. Traudt 
Brandstatter ter prof. Ctausa Gat- 
tererja, se je podijske diskusije še ude
ležit OVP-jcvski poslanec dr. Fetix 
Ermacora, ki je zastopat svojega ko
roškega kotega. Diskusijo je vodit Ul- 
rich Trinks, zastopnik dunajskega so
lidarnostnega komiteja.

Prof. Ctaus Gatterer je v svojih 
uvodnih izvajanjih poudarit, da ta- 
koimenovani koroški prastrah nima 
nobene upravičenosti. Iz zgodovine 
je znano da vprašanja meje niso na
čenjati Jugoslovani, ampak nacisti, 
ki so napadli Jugoslavijo in okupi
rati njeno ozemlje. Nadalje je pou
darit, da nosi odgovornost za izpol
nitev člena 7 avstrijske državne po
godbe celotna Avstrija, ki je na reše
vanje problemov narodnostnih sku
pin dosledno pozabljala, čeprav je 
npr. gospodarske obveznosti iz dr
žavne pogodbe točno izpolnjevala ter 
se za lastno manjšino v Italiji dosled
no borila.

Zaskrbljujoče pa je današnje sta
nje v Avstriji, ko so skrb za izpolni
tev člena 7 državne pogodbe pre
pustili tistim, ki niso pristojni, nam
reč Korošcem. Kritiziral pa je tudi 
avstrijske manjšinske pravnike, kjer 
je imel v mislih predvsem navzočega 
univerzitetnega profesorja in poslan
ca OVP dr. Ermacoro, ki samo apo
logetično nastopajo in niso doprinesli

lastnih idej k rešitvi problemov.
Dr. Ermacora je v svojem prispev

ku poskušal osporavati trditve Gat- 
tererja, vendar je tudi on priznal, da 
je avstrijska meja na jugu l:rdno zasi- 
gurana in da s strani Jugoslavije ni 
nobenih ozemeljskih zahtev. S tem pa 
je tudi priznal lažnivost koroške pro
pagande o prastrahu.

Naslednja izjava dr. Ermacore, da 
izpolnitev člena 7 sploh ni jedro pro
blema, temveč glavni problem so 
predsodki ter boj proti tem predsod
kom, je izzvala pri občinstvu močno 
ogorčenje, ker je hotel prikazati iz
polnitev člena 7 kot obrobni pro
blem, ki sicer še ni rešen, vendar je 
le simboličnega pomena.

Po ostri zavrnitvi takih idej s stra
ni Gattererja ter diskutantov iz pu
blike, je dr. Ermacora spoznal, da ga 
je pokidal. Skušal je svojo izjavo pri
kazati kot nesporazum. Pojasnjeval 
je, da je on menil da ima izpolnitev 
člena 7 tudi simbolično vrednost za 
avstrijsko manjšinsko politiko, katere 
cilj naj bi bil, da bi se manjšine v Av
striji dobro počutile.

Na ugotovitev diskutantov, da je 
zvezna vlada prepustila iniciativo v 
manjšinskem vprašanju predvsem Ko
rošcem ter da se izogiblje v javnosti 
diskusiji, je poskušal Ermacora od
govoriti s tem, da je našteval zasluge 
Kreiskyjeve vlade. Pri tem je naštel

Helena Zfu/?ar-/e/Zra 
ob/7ay'a sedem dese f/e fn/co

Književniki iz Maribora 
gostovati na Obirskem

Danes oMajd znana MrofM 5!o- 
ven^a Helena KaTar - JclTa iz Želez
ne Kaple f ^rogn otro^ in prijateljev 
svojo 70-!e(nJ(ro življenja. Afalo^atc- 
ra slovenska žena na Koros^ent je to
liko pretrpela in žrtvovala za svoje 
Ijndstvo &ot naša /el&a. Čeprav je 
znana ^ot zavedna Slovenca, jo spo
štujejo vsi fvez razlije na narodnost. 
Prav v tem je njena izredna veličina, 
&i je vredna posebnega priznanja. 
Dpravičeno laMo trdimo, da je da
nes le malo takšni/? Ijadi, Tl In se 
mogli meriti s to ^or^eno in povsod 
spoštovano slovensko ženo. Njeno 
življenje je Mo in je še danes en sam 
ž*oj za pravično nreditev takšne draž
be, v kateri naj Tl se vsi f*rez razii&e 
po narodnosti, veri itd. med seMj 
spoštovali.

.Rojstni dom Helene Kaparjeve, ro
jene Haderlap, je M pri Vin^elna v 
Tepeni. 7'o je znana dražina, katere 
člani so tesno povezani s slovenskim 
prosvetnim delom v Železni Kapli. 
Član te dražine je kila Helena, ki je 
morala že zgodaj iti za slažkinjo v 
Toknik, kjer je spoznala Kakarja Pe
tra in se poročila z njim. Najprej sta 
stanovala v Železni Kapli, pozneje 
pa sta kapiia Pečnikovo kajto v Te
peni in si pod težkimi takratnimi po
goji aredila dom.

Prišla je vojna in mož je moral v 
vojsko. Zapasti! je štiri nedorasle 
otroke. Po izselitvi Vinkelnove ma
tere (gospodar sin Nika je ki! že v 
pariizanik), je Helena šla k Vinkelna 
na svoj rojstni dom in tam poleg; 
svojik štirik otrok, oskrkovala tadi 
Vinkelnova sinova Tončija in Zdrav
ka. Pri Vinkelna so se stalno zadrže
vali partizani, Helena pa je organi
zirala sestanke. To je kilo izdano in 
Jelka je morala z okema nečakoma 
Tončijem in Zdravkom v partizane. 
Njen komaj 14-letni sin Peter pa je 
mora! že prej v partizane, ker je po
licija zvokala, da je iz policijskega 
skladišča „orgar:!z;ra!" komke ;n mn- 
nicijo. Od Kakarjeve dražine je osta
la doma v Tepeni samo trinajstletna 
kčerka Zofka s sedemletnim Afike- 
com in dvoletno Predico. Največ je 
Jelka pretrpela v partizanik na za
sneženi Veliki planini, kjer so kili

okkoljeni od Nemcev. Tam je Jelka 
srečala tadi svojega sina Petra, oka 
mala Vinkelnova sinova ter Ažika 
Padolška iz Toknika. Okkoljeni so 
imeli srečo, da so prekili okroč in se 
tako rešili sigarne smrti, fekraarja 
leta 1943 je Helena v dražki petik 
terencev okiskala svoje otroke v Te
peni. Nemci so to zvokali, jik na
padli in ajeli. Jelka je v celovškik 
zaporik morala prestati zverinsko 
mačenje. Nekaj dni pred kapitalacijo 
Nemčije pa so jo spastili domov. Po 
osvokoditvi se je za Heleno spet za
čelo aktivistično delo. Postala je 
predsednica ATŽ. Danes je kljak le
tom med najaktivnejšimi prosvetaši. 
Njen največji aspek po vojni pa je 
vsekakor astanovitev kar dvek fol- 
klornik skapin — odrasle in pionir
ske — v okvira SPD „Zarja" v Že
lezni Kapli. Kot krajevna predsedni
ca slovenskik žena je v Železni Kapli 
astvarila najmočnejšo žensko organi
zacijo na Koroškem.

Požrtvovalni Heleni Kakarjevi - 
Jelki želimo za njen življenjski praz
nik mnogo sreče in zadovoljstva in 
predvsem zdravja, da ki mogla še na
prej oplajati naše narodno-kaltarno 
življenje na Koroškem, zlasti pa med 
skalnato Košato in zeleno Peco. šte
vilnim čestitkam se pridražaje apra- 
va in aredništvo Slovenskega vest
nika.

Slovenska prometna zveza v 
Cetovcu vabi na

operno predstavo 
A. Foersterja 

.GORENJSKI SLAVČEK

v nedeijo 2$. apriia 1976 ob 
H.00 uri v mestnem gleda
lišču v Ceiovcu. Gostuje an- 
sambei Opere SNG v Ljub- 
ijan).
Ljubiteije operne umetnosti 
vabimo k številni udeiežbi.

Odkor

razne Kreiskyjeve komisije ter stalne 
kontakte in pogovore vseh treh v 
parlamentu zastopanih strank. Na 
očitek, da vlada predlogov manjšine 
sploh ni upoštevala, je dr. Ermacora 
seveda molčal. Dr. Traudl Brandstal- 
ler je v svojem prispevku razložila 
namen filma. Njen cilj je obvestiti 
avstrijsko javnost o tem zelo važnem 
problemu, Koroški vodilni činitelji 
si lastijo monopol nad obveščanjem o 
manjšinskem vprašanju in klatijo ta
ke neumnosti, da razumejo koroški 
problem samo Korošci. Po taki logi
ki bi seveda lahko trdili, da razume
jo npr. vietnamski problem samo 
Vietnamci in angolskega samo An
golci. Kaj takega pa seveda nihče ne 
trdi.

Ona je poudarila dejstvo, da veli
ko Avstrijcev noče priznati zveze

ČESTITAMO

Zvezno ministrstvo za gradnjo in 
tehniko je na osnovi strokovne iz
obrazbe in ustrezne prakse odlo
čilo, da Juiij tskra iz Čahorc iahko 
uporabijo nasiov inženirja.

K priznanju iskreno čestitamo.

člena 7 s celotno državno pogodbo, 
temeljnega dokumenta avstrijske ne
odvisnosti. Člen 7 ni samo kak pri
vesek, ampak je osrednje določilo.

Njen namen je bil s filmom zmanj
šati predsodke. Vendar samo na 
splošno govoriti o predsodkih, kot je 
to storil dr. Ermacora, k reševanju 
manjšinskega problema sploh nič ne 
doprinese. Razjasniti je treba vzroke 
predsodkov ter povedati komu in če
mu služijo. Ali je npr. slučajno, da v 
celovškem deželnem arhivu doku
menti o plebiscitu in obrambnih bojih 
še zmerom niso dostopni znanstve
nikom, čeprav so tozadevni roki že 
zdavnaj potekli. Vse kaže, da hoče
jo nekaj prikriti in imajo strah, da bi 
kdo njihove skrbno varovane zgo
dovinske mite prikazal kot to kar so, 
namreč način nemškonacionalne pro
pagande. Opozorila pa je tudi na 
vlogo organizacij združenih v Karnt- 
ner Heimatdienstu, ki so bile usta
novljene tik po sklenitvi državne po
godbe. Karntner Heimatdienst ima 
danes na Koroškem odločilno vlogo 
pri oblikovanju javnega mnenja v 
manjšinskem vprašanju, ker so mu 
stranke to področje kratkomalo pre
pustile.

Dobra udeležba tega diskusijskega 
večera je pokazala, da tudi na Du
naju raste zanimanje za probleme 
koroških Slovencev ter da je pri dis- 
kutantih jasno prevladovalo veliko 
razumevanje ter skrb za rešitev čle
na 7.

!gra!ci SPD ,Danica* 
igrajo ,Krivoprisežnika'

Prosvetaši SPD .Danica" v St. Vi
du v Podjuni se ne ukvarjajo samo 
s petjem, marveč tudi z igranjem. 
Vsako leto postavijo na oder vsaj 
eno igro. Letos so se odločili za 
.Krivoprisežnika" in se svojemu ob
činstvu v dvorani pri Voglu v Št. 
Primožu predstavili 14. marca.

Ljubitelji odrske umetnosti so 
dvorano napolnili do zadnjega ko
tička, med njimi je bilo tudi mno
go ljudi, ki jih sicer le redko vidiš 
na naših prireditvah, kar je še po
sebno razveseljivo in kar je gotovo 
tudi zasluga šentvidskih prosveta- 
šev, ki znajo pritegniti tako velik 
krog ljudi. To pa je tudi dokaz, da 
se naš človek močno zanima za 
odrsko dejavnost oziroma, da ga 
zanima, kako delajo in igrajo naši 
igralci.

V glavni vlogi smo videli Milana 
Hobla in Marijo Weitzer, ki sta od
lično igrala, pa tudi ostati igralci 
so svoje vloge dobro podali. To 
pa je tudi potrdilo za dobro režijo, 
ki jo je imel na skrbi Marko Marko. 
Torej je prireditev vsestransko uspe
la in bi bilo priporočljivo, da jo 
Šentvidčani zaigrajo tudi na drugih 
odrih.

Pododbor Društva Slovenskih pi
sateljev v Mariboru in Slovenska 
prosvetna zveza v Celovcu že nad 
deset let gojita tesne prijateljske 
stike. V tem okviru pride letno vsaj 
do enega medsebojnega obiska 
književnikov iz Maribora na Ko
roškem in koroških v Mariboru.

Lani je Slovenska prosvetna zve
za skupno s SPD .Vinko Poljanec" 
v Škocijanu organizirala literarni 
večer z mariborskimi besednimi 
ustvarjalci, preteklo soboto pa je 
v organizaciji SPD .Obir" na Obir
skem in Slovenske prosvetne zveze 
bil literarni večer pri Kovaču na 
Obirskem, kjer so kot gost obeh 
organizacij v zgoraj navedenem 
okviru brali mariborski besedni 
umetniki Branko Rudolt, Slavko 
Jug, Miroslav Slana in Teodor Lo
renčič.

Nastop mariborskih pisateljev je 
bil izredno dobro pripravljen, kar 
je v glavnem zasluga prosvetašev 
društva .Obir", ki so večer oboga
tili še s pesmijo tamošnjega žen
skega okteta, katerega vodi znani 
in priljubljeni pesnik Valentin Po- 
lanšek. Slednji je gostom v imenu 
prirediteljev izrekel tudi prisrčno 
dobrodošlico, pozdravil pa je tudi 
številno občinstvo, ki je dvorano 
napolnilo do zadnjega kotička, 
med njimi tudi nekatere domače pi
satelje.

V torek 9. marca je bila v Škoti- 
čah seja občinskega odbora, na 
kateri so med drugim obravnavali 
in soglasno sklenili občinski prora
čun za leto 1976. Župan Martin 
Burger (SPO) je ob tej priložnosti 
z obžalovanjem ugotovil, da redni 
občinski proračun v višini 5,588.000 
šilingov tokrat ni izravnan in sicer 
s primanjkljajem v višini 198.600 ši-

Slovensko prosvetno društvo 
..Bilka" v Bilčovsu vabi na 
zabavno satirično predstavo

KABARET, KABARET... 
1X1 = 1

ki bo v soboto, dne 27. mar
ca ob 20. uri pri Miklavžu v 
Bilčovsu.
Gostuje „Oder 73 — SPD
..Edinost" v Pliberku.

Vsi prisrčno vabljeni!
OrfTor

Mariborski pisatelji, ki so se šte
vilnemu občinstvu predstavili s svo
jimi deli, so med poslušalci našli iz
redno dober odziv, kar pa je tudi 
najboljše potrdilo, da se naš človek 
zanima za slovensko besedno 
umetnost. Med občinstvom je bilo 
tudi precej mladine, kar so nasto
pajoči avtorji upoštevali in brali 
tudi mladinsko literaturo. To pa je 
seveda bilo zanimivo tudi za od
rasle, saj je vsa dvorana pozorno 
spremljala kvalitetno literaturo go
stov iz Maribora.

Kot že povedano, so v sporedu 
sodelovale tudi obirske pevke, ki 
s svojim ubranim petjem niso osvo
jile le občinstva, marveč tudi nav
zoče avtorje, ki so bili navdušeni 
nad izvajanim pevskim sporedom. 
Literarni večer na Obirskem se je 
tako razvil v pravo prijateljsko 
družabnost. Stik, ki so ga posamez
ni avtorji v svojimi deli ustvarili z 
občinstvom, je takoj bil vzpostav
ljen tudi po uradnem zaključku. Te
kla je vesela beseda in tudi pesem. 
Gostje iz Maribora, katere je 
spremljal po Koroški tajnik Sloven
ske prosvetne zveze Andrej Kokot, 
so se na Obirskem poslovili z naj
lepšimi vtisi in z dogovorom, da 
bodo Koroško kmalu spet obiskali. 
Tudi Obirčani obiska mariborskih 
pisateljev ne bodo tako hitro poza
bili.

lingov. Ta primanjkljaj bodo izrav
nali z lanskoletnim presežkom ob
činskega obračuna. Zupan je po
jasnil, da so podražitve raznih ob
veznosti, ki jih ima občina vzrok, 
da je prišlo do tega primanjkljaja, 
kar pa ni nič nenavadnega, saj to 
ni edini primer na Koroškem. S tem 
problemom so soočene zlasti manj
še občine.

Na pobudo slovenskega občin
skega odbornika Hermana Jagerja, 
so končno začeli z gradnjo ploč
nika in cestne razsvetljave na cest
nem odseku med Škofičami in go
stilno Schutz na Trati. Herman Ja
ger je potrebo po izgradnji ploč
nika utemeljeval s tem, da so se na 
tem območju, kjer je tudi športno 
igrišče, zgodile večkrat nesreče. Z 
izgradnjo pločnika in cestne raz
svetljave bo nevarnost nadaljnjih 
nesreč občutno zmanjšana.

K podelitvi zlatega in srebrnega 
odličja županu Burgerju in podžu
panu Andreju Schumiju, je med dru
gim čestital tudi Herman Jager.

IX. pevsko srečanje 
od Pliberka do Traberka...

Odbor za glasbeno dejavnost Občinske zveze kulturno prosvetnih 
organizacij Ravne na Koroškem, je letos priredilo že IX. pevsko sre
čanje z naslovom „Od Pliberka do Traberka", katerega so se poleg 
pevskih zborov iz Mežiške doline, udeležili tudi trije zbori iz Pliberka 
in okolice in sicer: moški pevski zbor SPD .Edinost" pod vodstvom Fol- 
tija Hartmana, mešani pevski zbor .Podjuna" SPD .Edinost" Pliberk, 
ki ga vodi Otto Wutte in moški pevski zbor Franc Leder Lisičjak — SPD 
.Edinost" iz Stebna pri Globasnici, pod vodstvom zborovodje Janeza 
Petjaka. Pevski nastopi so bili v petek 5. marca zvečer.

Zanimivo in hkrati zelo razveseljivo je ugotoviti, da je pri prvem 
srečanju te vrste sodelovalo le pet ali šest skupin, letos po devetih 
letih pa kar 15! Iz leta v leto se je večalo število nastopajočih zborov 
in hkrati tudi dvigala njihova kvaliteta. Tokrat je na srečanju nastopilo 
okrog 400 pevcev in pevk.

IX. pevsko srečanje je imelo nastope na štirih različnih krajih. V 
Črni in na Ravnah sta od naših zborov nastopila pevski zbor SPD .Edi
nost" Pliberk in mešani pevski zbor .Podjuna", v Mežici in na Prevaljah 
pa je sodeloval mešani pevski zbor Franc Leder Lisičjak.

Močna udeležba pevskih zborov in občinstva, živo dokazuje po
membnost in priljubljenost te nad vse uspele tradicionalne prireditve. 
Na tem srečanju so imeli naši pevci spet lepo priložnost razširiti krog 
prijateljstva in utrditi medsebojne tovariške vezi. Po končanih nastopih 
so se pevci znašli v kavarni v Čečovju v prijetni družabnosti, katero so 
jim priredili organizatorji.

Ob zaključku lahko z zadovoljstvom zapišemo, da je bilo letošnje 
IX. pevsko srečanje .Od Pliberka do Traberka" še posebno uspešno, 
saj smo pevci z obeh strani državne meje mogočno manifestirali med
sebojno povezanost in ljubezen do lepe slovenske pesmi.

V Škofičah proračun neizravnan



V Kranju odprli razstavo 
koroških likovnikov

Koroški Slovenci so v zadnjih ie- 
zih beležili tudi močno dejavnost na 
likovnem področju. Nekateri avtorji 
so prišli do priznanih imen tako do
ma kot v tujini. K temu je delno pri
pomogla tudi Slovenska prosvetna 
zveza, ki v svoj kulturni načrt vedno 
spet vključuje tudi organizacijo li- 
kovnih razstav. V tem okviru je pre
tekli petek v mestni hiši v Kranju bi
la otvoritev likovne razstave, katero 
je organizirala SPZ skupno s Klu
bom mladje, uredil pa Gorenjski mu
zej. Razstava bo odprta do 8. aprila.

Kot smo v našem listu že poročali 
so na razstavi v Kranju zastopani li- 
Ttovni umetniki Valentin Oman, Jo
že Boschitz, Rihard Vakaj, Ernst Ar- 
beitstein, Jože Štefan, Hubert Grei- 
tter, Iška Rano in Zorka Weiss. Ob 
^navzočnosti številnih gostov kultur
nega življenja ter gostov iz Koroške, 
med njimi tudi avtorji Gustav Januš, 
Ernst Arbeitstein in Jože Štefan, je 
razstavo odprl podpredsednik občin
ske kulturne skupnosti občine Kranj 
Jože Ahačič, medtem ko je v imenu 
'Slovenske prosvetne zveze in Kluba 
mladje ter navzočih avtorjev sprego
voril tajnik Andrej Kokot, ki je ob 
tej priložnosti izrekel zahvalo za 
vzorno pripravljeno razstavo ter po
vezanost med slovenskimi kulturnimi 
ustanovami tu in onstran meje, ki 
brez dvoma koristno vplivajo na raz
voj slovenske kulture na Koroškem, 
3tar je v tem kritičnem času tembolj 
potrebno.

Strokovno oceno razstave je dal dr. 
'Cene Avguštin in le-to v celoti ob
javljamo:

Od časov starih koroških tjudskih umet
nikov so Mladjevci prva oije med seboj 
4*ovesana skupina slovenskega iikovnega 
rastja na Koroškem. Ves, ki povesuje te 
miade ijudi, ni toiiko stiino kot naeionaino 
ugiašena. Raspon iikovnega snovanja 
Miadjevcev sega od impresivno obarvanih 
reaiističnih teženj do najbotj moderno la 
snovanih poskusov, razpon, ki ga srečuje
mo tudi v naših stogovno heterogenih 
grupacijah, še posebej tistih, ki tako kot 
Miadjevci združujejo pokiicne in samorast
niške ustvarjalce. Tudi ni lahko dokazo
vati, da so npr. impresivno obarvana plat
na Huberta Greinerja ali Ernsta Arbeitstei- 
na kljub svoji, če hočemo slovensko obar
vani tematiki, boij slovenska kot kozmo- 
potitska umetnost npr. Valentina Omana, 
rako eni kot drugi so v svoji umetnostni 
govorici ujeti v krog širšega evropskega 
iikovnega prostora, so kot vsi pravi in 
iskreni izpovedovale! otroci ne glasnega, 
temveč tihega sporazumevanja med narodi, 
glasniki prijateljskega sožitja in medse
bojnega spoštovanja.

Težke kotzemlja, ki jih preživlja, so 
štemčke figure Ernsta Arbeitsteina ujete v 
Krog kubistično poenostavljenih form in se 
izražajo bolj s svojo plastično sugestiv
nostjo kot individuaino pojavnostjo. Toda

Madaljna krajevna poročita 
na8. Etrani

ne statičnost nekega piastično okrepije- 
nega iikovnega pojava, temveč dinamika 
notranje napetosti, ki je skrita v Arbeit- 
steinovih figurah, pa tudi v tihožitju in še 
posebej v iivaiskih teiesih, daje siikar- 
jevemu dciu svojevrsten, močno ekspresi
ven značaj.

Monumentalna zasnova Arbeitsteinove 
kompozicije prehaja pri Hubertu Greinerju 
v boij intimno, dramatično obarvano sce
no, ki nas predvsem čustveno prevzema in 
manj razumsko prepričuje. Tako se tudi 
oprijemijiva piastičnost pri Greinerju spre
minja v senčnat privid, v figuro, ki jo boij 
siutimo kot neposredno dojemamo.

iška Rano nas v svojih optično dogna
nih kompozicijah seznanja s spreminja
jočo se pojavnostjo upodobijene predmet- 
nosti, ki je posiedica neumorne igre svet- 
iobe in sence, v kateri se pojavijo, pa 
spet zabrisuje in izginja zdaj ta zdaj oni 
objekt.

čiovek v svojem okoiju brez maske, 
brez oiepšav.prikienjen na pot svoje živ- 
ijenjske usode je predmet siikarstva 3o- 
ieta Boschitza. Njegova sociaino angaži
rana umetnost je neposredna, tako sama 
po sebi umevna, prav taka kot čas in 
iivijenje^ ki ga upodabija.

Vnesti v siiko iiuzijo gibanja, registri
rati figuro v njenem pojavijanju in izgi
njanju, jo opredeiiti v njenem prostor
skem bivanju in medsebojnih odvisnosti je 
biia vedno ena od težko rešijivih siikar- 
skih naiog. Vaientin Oman se je ioti! tega 
vprašanja s pravo raziskovaino vnemo in 
na siikarsko zre! način. Naj je siikarjeva 
figura zajeta v vsej svoji optični pojav 
nosti, aii pa je od nje ostaia samo scena, 
samo sied njene minuie eksistence, se ven 
dar gibije v skienjenem ritmu, s katerim 
je prežeta vsa siikarskapioskev in zdi se 
nam kot da izzveneva tudi zunaj nje v 
brezmejnosti imaginarnega prostora.

Neustavijivo gibanje figur se pri Zorki 
Weiss spreminja v iebdenje barvnih kos
mov, ki so nastaii iz razbite barvne gmo 
te. Proces ponovne kondenzacije barvnih

AflMMlo /c že MeAM; TMesecev od^Mr 
je MelzprosMM smrt terjMlM svoj Me- 
MSMjfljeMl dMveA iz MMŠ1A MMjožjiA vrst. 
7*oArMt je MepriČMAovMMo poArMlM Mjed
JrMgiMM tMdl AliAo #MMM!gMrtMerjM p. 
d. PriMj^M v GofiMČiČMA.

/h/u svM prijMieljM MMd 70 let, 
A rez dM H s: SMM:o CM^rMt A<2j očitMlM, 
ZMto MiMJMMJ MjirM, doAler jMVMOSti Me 
posvefiMj Me^Mj Mtisii o MM;;MCM! pri- 
jMteljstvM.

Živo SC SpOMHMjMM! MMjlMfA poAo- 
dov po Pr:delČMA vseA tistih Mr, H 
svM j:A posvetilM ZM prosveto iM ZM- 
JrMŽMO Jelo. 5poMjiMjMtM pM se tMdl 
MMjlMlA prljetMlA MŽltAoV MM IzleflA MM 
Golico, PeteliM, Jepo, TriglMV H drM- 
gMMT. TMdl želje, Ju se po pefJeseTlh 
letiA Aot 72-lefMl^M MdeleživM poho- 
Ju MM PrlglMV, Mfl Mlsl odreAel; ;M 
Celo prejM^MČll sl MMŠl S^MplMl lM pol 
Mre prej dosegel MMŠ cilj — zlljMŽev 
stolp. Vedi, dM te vedMO rMd gledMMi 
MM sliAi. 7*Mdl preteklo jeseM sem te 
v dM^M spreMtljMl. .., Ao sem stopMl

deicev v smisiu nastajanja novih obiik je 
ponekod šeie v začetni fazi, ponekod pa 
že dobiva prve trepetajoče obrise, iz ka
terih se rojeva siikarkina nova podoba 
sveta.

Drevesa so kot ijudje. S svojo panto- 
mimno rastjo so za simboiično siikarsko 
izpoved morda še boij zgovorna kot člo
vekova figura. Drevesa s svojim konstruk
tivnim rastjem so tudi kot ustvarjena za 
zgraditev dinamične in iikovno dognane 
kompozicije, s svojo razvejanostjo pa da
no siikarsko pioskev tudi dekorativno za- 
poinjujejo. Vse tri komponente je upo
rabi! 3ože Štefan za svojo siikarsko sinte
zo, za svoje poetične sanjske privide, ki 
nam jih posreduje živo razgibano rastje 
siikarjevih drevesnih skupin.

Gustav 3anušnada!juje svojo siikarsko 
programsko zasnovo v smeri še večje po
enostavitve oz. redukcije eiementarnih 
deicev, iz katerih je v prejšnji fazi sestav
ijo! svoje kompozicije. Ti eiementi so zdaj 
dobiti obiiko nekakšnih šabion, boij aii 
manj intenzivno obarvanih, obiikovno tež
ko doiočijivih patroniranih vzorcev, ki na
stopajo aii pa se v tonskih variantah pre
krivajo in tako ustvarjajo močan prostor
ski vtis. Potek nastajanja in razraščanja 
teh, bioioškim podobnih form je zeio na 
zoren, iogičen in v siikarskem pogiedu 
perspektiven, saj vodi do skoraj neomeje
nega števiia novih variacij.

Rihard Vakaj je edini kipar med Miad
jevci. Obiikovna izčiščenost razstavijene 
piastike je toiikšna, da se nam kaže v 
svojih merah in proporcih prej kot rea- 
iizacija nekega iepotnega kanona kot v 
konvencionainem smisiu obravnavan por
tret. Njegova Eika je vseh motečih slučaj
nostih osvobojena figura, je premišijen 
rezime iepotnih eiementov, čistih obiin, iz 
katerih je zgrajena ženska giava. Ta v 
smisiu egipčanske piastike poenostavijen 
obraz je v svoji odmaknjeni resnosti še 
boij netvaren ker je povsem izoliran od 
teiesa, govori iastno govorico in ima svoj 
avtohtoni, do kraja demateriaiiziran izraz.

po istiA goreli? stezicMA.
pMArMtMo m MepozM^MO pM ml je 

MMpMO doživele Iz ČMSov oArMMjAMiA 
Aojev, Ao svM Aot TMlcM gledMlM gotovi 
smrti v oči lM tl 7*1 oA mojem olmpM 
ZMstMvil svoje življeMje ZM MMjmo re
šitev. ^ele sedMj, Aro Me prideš več 1? 
meMl, te tem Aoij ZMvedMm, dM tl Ali 
mo; MM;Aol;šl pri;Mtel/, tMmozMvetteM, 
požrtvovMleM, MCteAičeM lM jeAleMO 
ZMvedeM, Al tl dMAovito ZMgovMrjd! 
vsMAo retMico lM prMvico; tnA tl Ali 
tMdl te, Ao tl je MtodM MMlMgMlM težAe 
žlvl;eM;tAe tegoAe. OA, dM Al MMt mlM- 
dl rod vtM; delomM potMemMl tvoje 
iMttMottl, pM Ao MMd MMml IzrečeMM 
tmrtMM oAtodAM IzottMlM. /M, odšel tl 
IM me opozoril, dM stojivM v teA letlA 
v vrttl ZM teAo; tMmo Še ČMdeM 7ŽMM- 
zej m ;MZ. OttMl ml Aoš v trMjMem 
tpomiMM,* ZM tovMrlštvo iM MelzmerMO 
zvettoAo pM tl Aom AvMležeM, doAler 
te Me Izteče tMdl moje iMttMo žlvl;eM;e.

Jozej

Ob spominu...

Zgodovina in razvoj siovenskega pomorstva
Dne 23. januarja 1954 so odborniki takratnega ljudskega odbora 

Koper na seji obeh zborov sprejeli zgodovinsko odločitev o ustano
vitvi gospodarskega podjetja VAL. Pozneje so podjetje preimenovali 
v SLOVENIJALINIJO, 22. 10. 1954 pa je podjetje dobilo svoje današnje 
ime — SPLOŠNA PLOVBA.

Takrat je imelo podjetje tri ladje. Leta 1954 je znašat prepeljani 
tovor sedanje „Sp!ošne plovbe" manj kot 150.000 ton, leta 1973 pa 
že več kot 1,950.000 ton.

Velike dosežke je podjetje doseglo tudi na sektorju vlaganja v 
stanovanja uslužbencev.

Tudi Pomorska šola in Višja pomorska šola v Piranu sta brez dvo
ma pomembna mejnika v zgodovini slovenskih pomorščakov. Leta 1946 
smo Slovenci dobili prvič v zgodovini slovenski pomorski šoli. 315 nav- 
tikov, 422 ladijskih strojnikov in 64 ladjedelcev je zapustilo Pomorsko 
šolo do konca šolskega leta 1973, na Višji pomorski šoli pa je do konca 
leta 1973 diplomiralo 267 navtikov in 173 strojnikov.

LADJA KOROTAN — GLASNiK BOJA ZA PRAViCE KOROŠKiH SLOVENCEV
Zgrajena je biia !. 1959; ima 8.645 BRT nosiinost 12.660 ton in piuje na iiniji okrog sveta. 
Ob obisku deiegacije koroških Siovencev na iadji KOROTAN je predsednik ZSO dr. 
Franci Zwitter nagiasii: S to iadjo, ki nosi ime naše domovine, bomo prenašaii naše 
probieme in stanje našega ijudstva; resnica o boju siovenske manjšine na Koro
škem naj piove z iadjo po svetu — tudi to je način internacionaiizacije našega vpra
šanja.

SLOVENSKA POMORSKA TRAD!C!JA
Slovenske dežele so že od nekdaj naravni most med morjem in 

Srednjo Evropo. Tu se Jadran najgloblje zajeda v kopno. S slovenske 
obale vodijo najkrajše poti v Avstrijo, Madžarsko, Češkoslovaško in 
Južno Nemčijo. Po poteh, ki so vodile preko našega ozemlja, so trgo
vala s prebivalci obmorskih krajev vsa ljudstva, ki so prebivala na 
ozemlju naštetih dežel.

Znano je, da so slovensko železo — predvsem ladijske žeblje iz 
Krope in Kamne gorice — izvažali celo v klasične dežele železa, v 
Anglijo in Švedsko.

V vojnem arhivu na Dunaju je ohranjenih 6.512 kvalificiranih listin 
pomorskih oficirjev vseh vrsf; od feh jih je 798 bilo rojenih na sloven
skih tleh (vključno s Trstom, Gorico in Celovcem).

5LOVEN5K! MORNARJ! V NOB
Prve znake odpora med jugoslovanskimi oficirji in podoficirji so 

pokazali leta 1941 prav Slovenci. Tako je bilo n. pr. fudi med organi
zatorji vstaje na Gorenjskem veliko mornarskih podoficirjev. Ni je bilo 
brigade na Slovenskem, kjer se ne bi pojavili mornarji, podoficirji in 
oficirji.

Po številu prebivalstva je dala Slovenija v NOB veliko več mor
narjev kot ostale republike.

LUKA KOPER
Skupaj s podjetjem Splošna plovba Piran se je tudi Luka Koper 

razvijala in se razvila v sodobno in moderno pristanišče, ki ima zaradi 
svoje ugodne lege (ima namreč možnost širjenja na več tisoč hektarjih) 
veliko perspektivo.

Tudi v gospodarksih pogajanjih med Jugoslavijo in Avstrijo se 
vedno bolj pogosto pojavlja ime Luke Koper.

V kolikor bo prišlo do zgraditve novega karavanškega predora, 
bo to brez dvoma ugodno vplivalo tudi na širjenje koprske luke. Ver
jetno pa bo prihodnji razvoj v Evropi pokazal, da si na dolgo časa 
nobena država ne more privoščiti, da bi ignorirala ugodne transport
ne in druge oblike gospodarskega povezovanja in sodelovanja s sosedi.

9VAN CANKAR 2

Martin Kačur
Zivfjenjepi: fdeaiMa

Jaz sem se peljat snoči, opolnoči, ves zaspan in na
boden, v strahovitem koleselju na Rakitno, da bi zdravil tam 
rensko, gostačo, ki je zbolela brez potrebe. Sredi pota, na str- 
jnici, se je koleselj polomil in jaz sem se potikal po krčmah 
Mi se vozim zdaj s pošto. To sem vam povedal zato, ker bi 
komu drugemu ne smel povedati: izgubil bi ugled in spo
štovanje. Tudi jaz sem hodil nekoč po taborih, prijatelj, in 
sem govori) o pravicah slovenskega naroda. Ampak takrat 
sem bil mlajši in zdaj vem, da vse tisto delovanje ni zaleglo 
ne meni ne drugim niti toliko, kakor tale moja današnja vož
nja.— Doma sva, gospod! In če vam bo kdaj kaj hudega, 
stopite lahko k meni. Vesel vas bom!"

Voz je stal pred poštno gostilnico, novo, svetlo pobeljeno, 
enonadstropno hišo; onkraj ceste je stala stara pošta, temno, 
neprijazno poslopje; pod pošto je tekla voda, tiha in široka, 
yrbe so se sklanjale vanjo. Zdravnik je stisnil Kačurju roko 
") ^ ^ 'lapotil po cesti s težkimi, trdimi koraki, visok in 
P*ečat, nekoliko upognjen.

Kačur je stopi) v gostilnico. Sedel je k oknu in je gledal 
na cesto, po trgu navzgor, proti beli podružnici, ki se je sve
tna pod klancem; in nad klancem sončen holm in mlado 
nrevje, ki je bilo še vse zeleno, in na vrhu druga podružnica, 

ela cerkev, vsa goreča v jutranjem soncu. Na cesti je videl 
J .h nradnike, kmete, delavce in zdelo se mu je, da bi živel 

^ njtmi vsemi prijazno in prijateljski, zakaj nobenega zopr- 
nega, ne zlovoljnega obraza ni ugledal.

.Zdaj se pričenja resnično življenje!" je pomislil. „Zdaj 
<e potreba, da ustvarim, kar sem zamislil!"

Slovesno mu je bilo pri srcu in domislil se je, da je bilo

tako čisto in upanja polno njegovo srce ob prvem svetem 
obhajilu.

„Bodi v božjem imenu!" je izpregovoril skoro naglas in 
ni več mislil ne na debelega zdravnika, ne na njegove nauke.

„Ali imate kakšno izbo v hiši?" je prašal okroglo krčma
rico.

„Imamo gospod, ampak Jezus Marija, ravno snoči je pri
šla iz Trsta neka ženska — lepa je, in kako oblečena, gospod! 
Saj jo boste videli, ko pojde skozi vežo. In neki gospod je 
prišel za njo, Bog vedi odkod, tukaj ga nobeden ne pozna —"

„Kaj pa je z izbo?"
„Imam še eno, ampak tam spi naš Tone, kadar pride 

domov."
„Pa jo lehko oddaste za en dan?"
„Seveda jo lehko oddamo. Tone pride samo enkrat na 

leto, za tri dni."
Kačur je šel, odvil je culo in se je umil in preoblekel.
Izba je bila velika, prazna, četvero velikih oken je str

melo vanjo; v kotu je stala postelja, čemerno in samotno, ka
kor na pokopališču. Spodaj je tekla voda, tiha in široka, kakor 
ribnik, iz daljave so strmeli temni gozdi.

„Lepa kazen!" se je smejal Kačur. „Iz tiste zadehle kotli
ne v samo sonce! Seveda sem bil tam gospod, cesar svoje šole, 
in tukaj pravijo, da bom hlapec — ampak sonce je sonce in 
hlapec je samo, kdor hoče!"

Ogledal se je v ogledalu: spodobna frizura, črna ovrat
nica, črna suknja, črne hlače.

„In zdaj k veljakom, rodoljubom!"
Smehljal se je, srce pa mu ni bilo čisto mirno in namesto 

da bi se bil napotil naravnost, je čakal v gostilnici in pil 
žganje. Spomnil se je na debelega zdravnika.

„Da so mi morali postaviti na pot to debelo zdelo! On 
je zatrosil to malodušnost v moje srce! Namesto da bi mislil 
na svojo imenitno nalogo, se čutim hlapca že vnaprej!"

Vstal je zlovoljen in se je napotil. Vse megle so se že 
raztopile, toplo jesensko sonce, prijazno in veselo, ga je po
zdravilo in mu je pobožalo obraz.

„Glej! In že sem bil skoro žalosten!" se je nasmehnil 
Kačur. „Tam je tista velika štacuna; tam je menda župan!"

Stopil je v vežo in naproti mu je prišel s čudno skaklja
jočimi, plešočimi koraki čokat, tenkokrak človek v lovski 
obleki, rdeč, vesel, kozjebrad.

„Kaj pa vi?" je hitel z istotako urnim hlastajočim, skak
ljajočim, plešočim glasom. „Kaj pa vi? Dober dan! Kaj pa bi 
radi? Pozdravljeni! Odkod pa ste? V to sobo stopite! Tja! 
Tja! Kdo pa ste?"

Martin Kačur se je čudil, stopil je skozi duri, ki jih prej 
ni videl, sede) je za mizo in na mizi je bilo dvoje kozarcev 
poleg steklenice vina. Sedel je in se je vzdignil takoj in se je 
poklonil.

„Jaz sem Martin Kačur, imenovan za učitelja v Zapolju 
in bi se rad poklonil zapoljskemu županu."

„Saj tisti sem jaz, gospod, saj sem jaz zapoljski župan!"
In zasmejal se je veselo, skakljajoče in plešoče, stisnil je 

Kačurju roko, potrkal ga je po rami in ga je potisnil na stol.
„Ali bi radi kaj piti? Bi?"
In je točil.
„Ali ste že bili pri kom?"
„Pri nikomer še."
„Ne?"
„Pri nikomer."
„Lažete!"
Zupan je pomežiknil, prekriža! je roke na trebuhu in se 

je zasmejal od srca.
„Pravkar sem prišel!" je razlagal Kačur resno in neko

liko razžaljen.
„Z nobenim človekom iz Zapolja še nisem govori), razen 

z zdravnikom."
„Z zdravnikom?" je prašal župan jako vzburjen in se je 

skolnil globoko preko mize. „Kaj pa je rekel? Ali je rekel kaj 
o meni? Kar povejte!"

„Nič ni rekel!" se je začudil Kačur. „Kaj pa bi bil rekel?"
„Je! Vem, da je govoril o meni! Povedati nečete, to je!



Zamujena igra

Petelin, veverica, srna, zajček in medved 
so se dogovorili, da se bodo dobili zjutraj, 
brž ko bo sonce vzšlo, na veliki jasi ob goz
du, da se bodo lahko čim dlje igrali, kajti 
nikoli jim ni bil dan dovolj dolg za vse nor
čije in igre, ki so jih lahko počeli na pro
strani sončni jasi.

Medvedek je ves navdušen v misli na dru
gi dan zaspal in še ponoči se mu je sanjalo, 
kako teka po sončni jasi v družbi prijateljev. 
Toda spal je dolgo, zelo dolgo. Ko se je 
končno prebudil, si pomel oči in lenobno 
odhlača) iz brloga, se je zelo začudil, ko je 
pogledal na cvet sončnice, ki je vsem živa
lim služila za uro. Bilo je že pozno, dogo
vorili pa so se, da se dobijo že zgodaj. Pri
stopil je k uri, prijel za kazalec in ga pomak
nil nazaj, tako da je sončnica kazala šesto 
uro. Toda kazalec je ročno odskočil nazaj. 
Medvedek ga je še enkrat pomaknil nazaj, 
toda brez uspeha. Grdo je pogledal sončni
co in rekel:

.Neprijazna sončnica, zakaj nočeš presta
viti časa nazaj, da ne bi zamudil igre s svo
jimi prijatelji?"

Toda sončnica je zmajala z veliko okroglo 
glavo in rekla:

,Ej, ej, medvedek, moji kazalci se premi
kajo po soncu, poglej, kako visoko je že na 
obzorju."

Medvedek se je ozrl na sonce. Res, bilo 
je že zelo visoko. Pograbil je kamen in ga 
zalučal vanj. Toda kamen ni dosegel sonca. 
Pobral je drugi kamen, zlezel na visoko dre

vo in ga zalučal z večjo silo. Kamen je pri
letel do sonca. Sonce se je nakremžilo in 
vprašalo medvedka:

„Kaj lučaš kamenje vame, kaj hočeš?"
.Pojdi nazaj, sonce, visoko si že, zamu

dil bom igro s prijatelji, če se ne pomakneš 
nazaj. Sončna ura mi je rekla, da se čas rav
na po tebi."

.Ej, medvedek, ne morem nazaj, saj se 
sploh nikamor ne premikam. Le Zemlja se 
vrti okoli mene. Njej reci, naj se zavrti malo 
nazaj, pa bo še) tudi čas nazaj," je reklo 
Sonce in kar naprej sijalo.

.Kje pa je Zemlja?" se je vprašal medve
dek. Tedaj je zaslišal za svojim hrbtom smeh. 
Zagledal je veliko želvo, ki se je tresla od 
smeha:

.Ha, ha, kje je Zemlja, sprašuješ, pa na 
njej stojiš," je rekla in se smejala dalje.

.Poglej no, saj res," je pomislil medvedek, 
.samo kako naj jo zavrtim nazaj?"

Zagledal je v bližini veliko drevo. Močno 
se je trikarat zaletel vanj, misleč, da bo s 
tem obrni) Zemljo nazaj. Toda nič se ni pre
maknilo. Le drevo je nagnilo krošnjo in ga 
vprašalo:

.Kaj pa delaš, ali si hočeš razbiti glavo 
ob mojem trdem lubju?"

.Zemljo hočem zavrteti nazaj, da bo šel 
čas nazaj, da ne bom zamudil igre s prija
telji," je medvedek znova pojasnil.

.O ti tepček," je reklo drevo, .kaj ne vi
diš, da so rože že odprle svoje cvetove, le 
če jih lahko nazaj zapreš, bo šel čas nazaj," 
je reklo drevo.

.Malenkost," je pomislil medvedek. Šel je 
k cveticam in jim začel zapirati cvetove. To
da vsak cvet se je takoj nazaj razprl in rože 
so zmajevale s cvetovi.

Žalosten je medvedek odšel k želvi in ji 
rekel:

.Rože se nočejo zapreti, in tako ne morem 
zavrteti časa nazaj in jaz ne bom dohitel 
prijateljev pri igri. Pa se ti igraj z mano!"

Toda želva je medvedku odgovorila:
.Cvetovi se ne bodo zaprli, dokler jih son

ce ogreva. Jaz pa nisem poskočna, da bi 
se lahko igrala s tabo. S tvojo željo, da bi 
spravil čas nazaj, zato da bi dohitel prija
telje pri igri, ne bo nič. Se boš pač moral 
navaditi zgodnjega vstajanja in točnosti, 
kajti ura zamujena ne vrne se nobena," ga 
je poučila želva.

.A tako," je rekel medvedek. Od takrat 
je začel zgodaj vstajati in zato vedno pra
vočasno prihaja na jaso k igri s prijatelji.

Leteča
mačka
Prvega aprila 
je pri nas pozvonita 
sosedova mačka 
in rekia:
Tovariš,
če se ne motim, 
imate v garaži spačka.
Danes, prvega apriia, 
sem poioiiia 
šoferski izpit,
pa bi se rada zdaj odpeijata, 
čeprav nimam avta, 
miši iovit.
Če še ne veste,
danes, prvega apriia,
se je vsaka miš iz miši v miš spremenita,
pa zdaj ietajo po vodi kot ribe
in piavajo kot škrjančki čez hribe.
Priktonii sem se
in dejai:
Spoštovana sosedova mačka, 
se niste nemara zmotiti, 
ko ste pri nas pozvoniti!
Naš spaček je ie igračka.
Jurij z njim kocke prevaža, 
pod posteijo pa je garaža.
A mačka mi nič ne verjame.
Kar se mene tiče, 
mi pravi, 
da veste,
lahko vaš avto na kisii juhi pojeste! 
Kajti danes, prvega apriia, 
bodo tudi meni zrasia kriia 
in ravno mar mi je vašega spačka, 
saj bom vsak hip ieteča mačka. 
Potem se je obrnita 
in razširita krita.
Leteta je dateč, dateč na streho neba, 
potem pa, 
drugega aprita, 
padta na tta.
Zdaj je spet čisto navadna mačka 
in tudi jaz sem čisto navaden tovariš 
brez spačka.

AJ/etan Kovič

tVO ZORMAN

LASTO VRT
V se gnetejo ij%Jjf :n 

avfo^oUii, z%to n: prostora za 
živa/:. V par^a /a%?^o viJiš ^o- 
sa in včasih veverico, weJ U- 
šam; pa samo go/o/?e. štts^ajo 
se po napase:^, opo/Jne, ^o 
jim štorže^ naJro/J starega 
^raZ?a, pa v jat: pri/efe na 
o^no.

Pr: str:ea /aneza je Jragače. 
7'anz /majo ^onja in ma<%o in 
psa, po dvorišča se poJe vrabci 
in na e/e^fričnj? žica/: se z/n- 
rajo /astov^e. štorž^a so Za
stoje posebno všeč. Ta^o črne 
so, ta^o vif^e in g/ad^e. Aa^or 
sosedova Marjanca. Ta Ji Mar
janca je drobna, ima črne Zase, 
Zn ^adar pride iz Zn'še v črn: 
peZerZn;, z rtZečtm saZom pod 
vratom, je na sveta ta^a ^ot 
ZastovZca.

.Stric /ancz pravZ, da so Za- 
stovZce včasi/? žive/e tatZZ v 
mesta.

.V stari/: časi/: najbrž", me-

n: StržeU Aer se ZastovZc ne 
spomZnja, nZ&oZZ ji/: še nZ videi 
v mesta. Vse, česar se Storžek 
ne spomZnja, pa so zanj star: 
čas:.

„Ao še n: ZnZo toZZ^o avto- 
moZnZov," pravZ strZc /anez. 
„Ao je /n/o ta JZ v mesta še poZ- 
no ^onj."

Aaj pa Zmajo Zastov^e opra- 
vZtZ s ^onjZf S Z/onjZ ne, pač 
pa z majami. Ajer so ^onjZ, 
se z JZ strZca /aneza, so taJZ 
maZ/e, Zn ^jer so maZ/e Zn ma- 
šZce, so taJZ Zastov^e.

To /m najbrž res. Vse poZetje 
so ZeteZe v strZčev ZJev, gnezJo 
pa so prZpeZe prav naJ ZJevs^a 
vrata. Storžek se ji/: še JoZ?ro 
spomZnja. Spominja se, ^a^o 
so mZaJZčZ oJpZraZZ Začne idjnnc 
Zn Ua^o so se nazaJnje speZjaZZ.

.Sedaj Z*oJo oJZeteZe," prav: 
strZc.

„Da/eč?"
„MenJa JaZeč. Čez morje,

^jer nZ mraza Zn ne snega."
„Pa se vrnejo?"
„Spom/adi," pravZ strZc. 

.Zmerom se vračajo v stara 
gnezJa."

Aam pa dragam? GnezJa so 
/astovUam Jom. Sedaj, ^o se 
oJpravZjajo, se gnetejo na žZcZ 
Ur^or do/ga vrsta črn/Z/ jagoJ 
na mamZnZ ogrZZcZ. Aa^or otro- 
cZ, U' gredo na ZzZet, pa mora
jo statZ v vrst:'. Pa pa tam se 
katera Zztrga, cvr^atne Zn po- 
ZetZ meJ Znše. Aa^or mama, 
Uzdar se oJpeZjejo na počitni
ce; dvakrat se mora preprZčatZ, 
če je agasni/a Zač Zn zaprZa vo- 
Jo Zn če so vrata zaUenjena.

Storžek seJZ v aJoZmem strZ- 
čevem nasZanjača pr: o^na Zn 
gZeJa s^ozZ zarosene šZpe. T/eU 
trZčne žice so prazne, Zastov^e 
so oJZeteZe. Najraje Zn šeZ z njZ- 
mZ, najraje Zn' se taJZ sam JvZg- 
nZZ naJ Znše, naJ poZja, naJ 
morje . ..

Ampak — take reči!"
Pogleda! je Kačurju v obraz, zasmejal se je vdrugič zelo 

iz srca, nato pa je nenadoma presekal smeh in je postal resen.
.Tako! Vi ste zdaj torej naš! Upam, da boste z vsemi 

svojimi močmi — no, saj veste! Mladino je treba vzgajati v 
duhu vere in — no, saj veste! Ali ste narodnjak?"

.Sem!"
„Hm! Jaz sem tudi narodnjak! Ampak — nobenih stvari 

ni treba pretiravati! Varčnost — lepa čednost! Če jo pre
tirate — lakomnost! Greh! — Konnen Sie deutsch!"

.Znam!"

.Kann ich! — Dobro! Otroci naj se le uče nemško — 
kaj je vse drugo? Za kmeta — kaj? No, prosveta, napredek, 
dobro! Saj se razumeva, kaj?"

Nenadoma je izginila resnoba z njegovega obraza in za
smejal se je veselo. Kačur je zardel in bilo mu je, kakor da je 
kadil težak tobak in pil močno vino. Vstal je in je iskal klo
buk s tresočo se roko.

„No? Kam? Kam? Kam pa jo udarite zdaj? K župniku? 
To boste nekaj videli! To boste videli fanta! Ampak midva 
sva prijatelja, z župnikom, zato ne rečem nič! Le pojdite k 
njemu! Boste vsaj videli! — Zakaj pa niste vina izpili? 
Dobro vino je! No, seveda — človek pije doma, v krčmi —"

In župan se je prijel z obema rokama za želodec in se je 
smejal hrupoma; rdeča kozja brada se mu je tresla in mežikal 
je z rdečimi očmi.

.Stojte! Še nekaj!"
Prijel ga je za roko in ga je potegnil v vežo.
.Naravnost! Ali ste farški?"
.Jaz?" je obstrmel Kačur.
.Ali ste? N?"
.Nisem, ne mislim o teh stvareh!"
Iztrgal mu je roko in lica so mu plava v ognju. Zupan 

je narahlo upognil život, smehljal se je in je mežikal hudo
mušno.

.Seveda ne! Na noben način ne! Dandanašnji nobeden 
ne ve, kako se stvar preobrne in zato je zmerom dobro, da 
ne praviš ne tako in ne tako! Hudi časi so, zares! — No, pa

pojdite v božjem imenu!"
Gorko mu je stisnil roko, približal je svoj obraz tako, da 

bi bil skoro poljubil Kačurja in je nenadoma odskočil, kakor 
da bi se bil premislil. Duri so se zaprle za Kačurjem, stal je na 
cesti in še zmerom so mu rdela lica.

.Tega je poznal debeli zdravnik!" je pomislil Kačur in 
je šel dalje zamišljen in s povešeno glavo. Toda sonce je sijalo 
in hiše so se svetile kakor o Veliki noči. In megle so se raz
pršile.

.Kakšen pa je bil naš župan, tam v tisti kotlini!" je 
pomislil Kačur. .To je bila klada — ta vsaj klada ni, čeprav 
je drugače čuden človek. No, Bog z njim!"

Napotil se je po cesti, široki in beli, ki je vodila v ve
likem ovinku zmerom više na holm, do farne cerkve. Šel je, 
kakor da bi šel v svobodo. Zmerom večje je bilo nebo, bolj 
jasno in visoko, zmerom dalj se je raprostiralo spodaj pisano 
polje, pod njegovo roko se je svetilo Zapolje.

„Ni treba!" je vzkliknil v močnih prsih. „Ni treba, da 
bi se bal ljudi, da bi jih poslušal, da bi se ravnal po njih! 
Kakor zemlja, kakor to polje! Rodi kadar hoče, kakor samo 
hoče, suženj mu je človek! Tako je treba: sam svoj, svoboden! 
In svoboden služabnik vsem!"

Tam se je zasvetilo visoko, belo župnišče poleg farne 
cerkve in z mirnim srcem je stopil vanj Martin Kačur. Šel je 
po stopnicah in je pozvonil.

.Kdo je?" je prašal za steklenimi durmi globok, osoren
glas.

„Ta vsaj sladak ni!" je pomislil Kačur in je pozvonil 
vdrugič.

Jezna roka je odprla duri in Kačur je ugledal majhnega, 
debelega, postarnega gospoda v dolgem talarju.

Kačur se je poklonil.
.Martin Kačur, učitelj!"
Župnik ga je premeril z dolgim, tihim, hladnim pogle

dom in mu je stisnil roko zelo narahlo.
.Vem! Vem!" je govoril počasi, ne prijazno in ne osorno. 

.Nič slabega niso govorili o vas, pa dobrega tudi nič. Prazen 
list. — No, stopite malo notri."

Povabil ga je z zaspanim glasom in je šel počasi pred 
njim v veliko belo sobo; dolga miza je stala sredi sobe, stene 
so bile prazne, samo v kotu je viselo siromašno črno razpelo.

„V tej sobi pač ne sprejema boljših gostov!" je pomisli! 
Kačur, ko je sedel župniku nasproti. Vrti! je klobuk na ko
lenih in bil je zmerom bolj v zadregi; kri mu je silila v lica 
in ker je čutil, da zardeva, je zardel še močneje.

.Jaz mislim," je govoril župnik z istim čemernim in 
zaspanim glasom, .mislim, da se bova razumela in da ostanete 
dolgo pri nas. Povem pa vam naravnost, da nimam prav no
benega zaupanja v to mlajšo generacijo. Navzela se je idej, 
ki jih ne razume in jih ne more prebaviti in kakor je zme
dena sama, dela zmedo še v narodu. Vedel sem takoj, kaj se 
bo navsezadnje razvilo iz tistega navdušenega taboraštva, iz 
tistega pretiranega narodnjaštva . . . No, o tem bova še go
vorila. Tistega Arkota so nam hoteli vsiliti, saj ga najbrž po
znate, tistega hujskača. Ampak — ne ostal bi pri nas niti štiri
najst dni, toliko rečem in sem rekel. Kar se vas tiče, smo pač 
izvedeli, da se tam — kje ste bili? V Kotlini! — da ste tam 
nekaj mešali. Ampak kakor pravim: mlad ste, prazen list in 
videli bomo, kaj boste napisali nanj."

Župnik je vstal in je stisnil Kačurju roko prav tako 
hladno in rahlo kakor ob sprejemu.

.Nič dobrega to ne pomeni!" se je nasmehnil Kačur ža
lostno, ko je izstopil iz farovža. .Tih človek je, ampak trd, 
trd! Z njim naposled ne bom imel opravila; žal mi je, da 
sem ga pozdravil."

Na drugi strani farne cerkve, nasproti kaplanije, je stala 
šola, staro, sivo poslopje; omet se je luščil od zidu, okna so 
bila majhna in neprijazna. Prav tako neprijazna in črna je 
bila kaplanija, toda za njo se je širil ob cesti košat vrt in po 
vrtu, po peščeni stezi, v prijetni senci, se je izprehajal mlad, 
rdečeličen kaplan z brevirjem v roki.

Kačur se je ozrl s tiho zavistjo na vrt, na lopo, skrito za 
drevjem, na rdečeličnega kaplana; nato je pogledal drugič 
na šolo in zdela se mu je še bolj pusta in mračna.

("NgJMjfUdnje v prihodnji števi/U j



7. Koroški kutturni dnevi v C e ! o v c u
Slovensko šolstvo v Italiji se je 

moralo že v svoji genezi soočiti z 
raznarodovalnim pritiskom italijan
skega ekspanzionizma, ki je sprem
ljal celotno razvojno dobo slovenske
ga šolstva na Primorskem in je kot 
najmočnejši negativni dejavnik vpli
val na številčni in vsebinski razvoj 
slovenske šole.

Avtohtono slovensko prebivalstvo 
v Trstu, Gorici in Benečiji je bilo ne
nehno pod gospodarskim in s tem po
litičnim ter kulturnim pritiskom že 
razvitega in uveljavljajočega se itali
janskega meščanstva v mestnih sre
diščih.

Slovenci smo z dolgotrajnimi na
pori v času avstroogrske monarhije 
dosegli odprtje javnih šol s sloven
skim učnim jezikom, vendar le na 
podeželju in kvečjemu po predmest
jih. V samih mestnih središčih pa ni 
bilo prostora za slovenske šole. Po
deželske slovenske šole pa so bile po 
večini še enorazrednice ali dvoraz- 
rednice, saj so bile namenjene sloven
skemu prebivalstvu, ki po mnenju 
prevladujočega italijanskega meščan
stva ni smelo več pričakovati. Jasen 
je bil tudi njihov namen, uporabiti 
solo kot najmočnejše sredstvo za asi
milacijo slovenskega prebivalstva.

Gospodarska in z njo politična ter 
kulturna rast Slovencev se je kazala 
tudi v načinu, kako so se Slovenci 
upirali temu pritisku. Kjer ni bilo 
moč ustanoviti javnega šolstva s slo
venskim učnim jezikom, so Slovenci 
začeli ustanavljati zasebno šolstvo. 
Seveda so bile te pobude omejene s 
šibkim gospodarskim potencialom 
Slovencev, vendar so v določeni meri 
nadomeščale pomanjkanje slovenskih 
javnih šol, hkrati pa slabile raznaro
dovalno učinkovitost italijanskih šol
skih organizacij, kot je bila Lega Na- 
zionale in druge. Nastanek zasebne
ga slovenskega šolstva je bilo torej 
breme, ki si ga je slovenski živelj na
prtil kot eno osnovnih potreb za svoj 
obstoj in razvoj.

Kljub vsem težavam in pritiskom 
je slovensko šolstvo nenehno raslo in 
se razvijalo vse do razpada Avstro
ogrske. Drugače je bilo le v Beneški 
Sloveniji, kjer je italijanska kraljevi
na že leta 1866, kljub obljubam ob 
plebiscitu, onemogočila vsakršen raz
voj slovenskega šolstva. Kmalu po 
prvi svetovni vojni pa je tudi sloven
sko šolstvo v Trstu, Gorici in na ce
lotnem Primorskem sledilo usodi Be
neške Slovenije.

Fašistično divjanje, požiganje šol, 
učbenikov in ustrahovanje učiteljstva, 
je doseglo višek s formalno uzako
nitvijo prenehanja obstoja slovenskih 
3ol. Ta višek je bila Gentilejeva šol
ska reforma iz leta 1923, ki je posto
poma odpravila obstoječe slovenske 
sole. Tako je celotno slovensko etnič
no ozemlje, ki je danes v okviru ita
lijanske republike, bilo od leta 1927 
do leta 1943 brez vsakršnega šol
stva.

Pod najhujšim raznarodovalnim 
pritiskom pa so živeli Slovenci v Be
neški Sloveniji in tja do Kanalske 
doline. Brez vsakršnih šol so lahko 
govorili v materinem jeziku le ob 
domačem ognjišču, kjer jih niso po
slušala nepoklicana ušesa, in pri bo
goslužju. A še to zadnjo možnost 
javnega izražanja v lastnem jeziku 
so beneški Slovenci izgubili leta 1933. 
Uničevanje knjig, katekizmov, usta
novitev italijanskega učiteljišča v 
Spetru, ki je bilo namenjeno izključ
no vzgoji domačinov v učitelje-po- 
tujčevalce — vse to je zelo močno 
vplivalo na asimilacijo Slovencev v 
Benečiji.

Celotno slovensko šolstvo je doži
velo preporod med NOB, kar je bilo 
^e posebno pomembno za Slovence, 
k' so živeli od Trsta do Beneške Slo
venije. Kljub vojni vihri so bile v 
krajih, kjer so delovale partizanske 
<j"ote jr, ^jg,. bil! aktivni odbori 
^F, ustanovljene slovenske šole. Slo
vensko prebivalstvo na skrajnem za
hodnem robu slovenskega etničnega 
ozemlja je tako prvič v zgodovini sa
mostojno odločalo o lastnem šolstvu, 
Pa čeprav v izrednih in začasnih raz
merah. Na osnovi tega dejanskega 
stanja dobi ..Navodilo Pokrajinskega 
narodnoosvobodilnega odbora za 
slovensko Primorje" izdano 22. ok- 
obra 1943 zgodovinski pomen in 

Predstavlja pomemben pravni doku
ment o obnovitvi slovenskega šolstva 
na Primorskem. Po koncu vojne sta 

na to dejansko stanje in pravni do- 
unient osnova za obstoj in nadalj-

ni razvoj slovenskega šolstva na Tr
žaškem in Goriškem, žal pa ne tudi 
za Slovensko Benečijo.

Kljub porazu najbolj mračnih sil, 
ki so zapisale slovenskemu narodu 
in z njim tudi njegovi šoli smrt, na
daljnja pot slovenskega šolstva ni bi
la ne lahka ne hitra.

Beneška Slovenija je še danes pe- 
pelka in njeni prebivalci, ki morajo 
množično na delo v tujino, še vedno 
ne uživajo ene od osnovnih člove
ških pravic — pravice, da bi se lahko 
učili v materinem jeziku.

Za Trst in Gorico je bilo v povoj
nem obdobju kljub različnim razme
ram značilno, da je bila vsa sloven
ska šola pravzaprav neuzakonjena, 
brez formalno pravne osnove, vse do 
leta 1961. Neurejen je bil status slo
venskih šolnikov, ki so morali za 
vsako šolsko leto ponovno vlagati 
prošnje za namestitev, saj niso imeli 
statusa stalnosti.

Poleg tega je bila tudi sama struk
tura slovenskega šolstva izredno ne
urejena, tako po lokacijah, infra
strukturah in možnostih poklicnega 
usmerjanja, oziroma različnih smeri 
izobraževanja, ki jih italijanska šola 
nudi v mnogo večji meri od sloven
ske, kar nujno vpliva na njeno kva
liteto in družbeno koristnost. Slaba
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industrijsko urbanizacijo, že stopa na 
pot tehnološko razvite družbe, kjer 
delitev dela zahteva vse višjo stro
kovno usposobljenost na eni strani, 
po drugi strani pa hkrati poraja nuj
nost po čimveč vsklajenosti in ko
ordiniranosti. To pa pomeni zahtevo 
po čimvečji strokovni fleksibilnosti in 
mobilnosti, po vedno višji ustvarjal
nosti in ne zgolj togi specializaciji. 
Današnja šola je tej družbeni stvar
nosti odtujena in še vedno caplja za 
družbenim razvojem. Medtem ko no
vosti in tehnološki dosežki slej ko 
prej neizbežno najdejo pot v tovarne, 
v neposredno proizvodnjo, ostaja šo
la odmaknjena od teh sprememb in 
se jim le s težavo, izredno počasi pri
lagaja. V zelo dinamičnem družbe
nem razvoju, dobiva vse večjo vlogo, 
obvladanje raziskovalnih procesov, 
planiranje in programiranje je pogoj 
za učinkovit razvoj modernih držav. 
Hitro prilagajanje novim spozna
njem in razmeram zahteva novo, na
daljnje in dodatno izobraževanje. 
Nakopičeno znanje, s katerim razpo
laga posameznik, mu ne zadošča več, 
ponovno se mora izobraževati, osva
jati nove dosežke in spoznanja. To
da kako?

Današnja šola ga ni pripravila na 
to in mu tudi kot struktura ne nudi

posledice stihije za manjšino dosti 
bolj usodne, kot za večino. Zato mo
ra biti manjšina, ki želi obstati in se 
razvijati, družbeno politično čimbolj 
osveščena, da lahko na družbene pro
cese še hitreje in učinkoviteje reagira 
kot večinski narod.

Naša manjšinska šola, centralizira
na, osnovana na avtoritarizmu, 
usmerjena k elitnim potrebam ne pa 
k potrebam manjšinske socialne struk
ture, dodaja splošnim negativnim po
javom še nove, ko ne odgovarja spe
cifičnim potrebam.

Manjšinska šola mora odgovarjati 
tudi potrebi po oblikovanju posa
meznika v nosilca in soustvarjalca 
svoje kulture, v najširšem pomenu be
sede, ki je kultura matičnega naroda, 
hkrati pa mu omogočiti, da se bo s 
to njemu lastno kulturo kot posa
meznik in skupnost, lahko enako
pravno vključil v družbo v kateri 
živi. To pomeni, da mu mora omo
gočiti, da bo lahko prisoten v ce
lotnem spektru družbenega dogaja
nja kot proizvajalec materialnih in 
kulturnih dobrin, ne pa ga omejiti le 
na jezikovnega posredovalca izključ
no folklornih tradicij.

Ta cilj lahko manjšinsko šolstvo 
doseže le ob tesni povezavi z razvo
jem in rastjo matičnega naroda, se

SLOVENSKA SOLA
V ITALIJI

(s posveta o slovenskem šolstvu 2$., 26. !n 27. septembra 197$ v Trstu)

ali pomanjkljiva šola pa odločujoče 
vpliva na slabosti in pomanjkljivosti 
družbene skupnosti, kateri je name
njena. To še posebno velja za manj
šinsko skupnost, ki je objektivno v 
podrejenem položaju do večinskega 
naroda. V marsičem je manjšina za 
večino nepotreben, odvečen družbeni 
pojav, ki družbeno problematiko le 
še bolj in po nepotrebnem komplici- 
ra. Večina se zavestno ali nezavest
no trudi, da bi to komplikacijo na 
najlažji način rešila ali odpravila, pri 
tem pa prevečkrat spregleda, da je 
manjšina del družbene stvarnosti, del 
zgodovinske danosti, ki se ne da od
praviti. Vsakič, ko se kaj takega po
skuša, sledijo reakcije, oziroma na- 
daljni procesi, ki vodijo v še hujša 
družbena nasprotja in torej v še za
motano družbeno stvarnost. Nerazu
mevanje manjšinske problematike se 
pri večini še posebno jasno pokaže 
pri vprašanju šole. Večina dosledno 
izhaja iz pojmovanja, da mora tudi 
manjšinska šola odgovarjati okvirom, 
ki si jih je sama ustvarila za svoje 
šolstvo brez upoštevanja specifičnih 
objektivnih razlik, ki jih ne gre zre
ducirati zgolj na učni jezik. Dejansko 
si na tak način večina zagotavlja 
prodiranje svojega duha, teženj, svo
jih navad in tradicij v manjšinsko 
šolstvo, ki postane tako le jezikovni 
prevod večinske šole. To pa pomeni, 
da postane manjšinska šola posredno 
sredstvo za asimilacijo in utapljanje 
manjšine v večinski narod.

Šola mora torej v polni meri od
govarjati družbeni skupini, kateri je 
namenjena. Družbena skupina, v na
šem primeru narodna manjšina, pa ne 
živi odtrgana od družbe in od sploš
nih družbenih pojavov. Zato je treba 
predvsem upoštevati, kakšno vlogo 
ima v današnji družbi izobraževanje 
nasploh in kakšna je vloga šole v iz
obraževalnem procesu. Zavedati se 
moramo namreč izredno velikih spre
memb, ki vplivajo na današnjo vlo
go šole. Izreden razmah komunika
cijskih sredstev je nalogo socializaci
je otroka, ki jo je do pred kratkim 
imela le šola, precej skrčil. Upošte
vati moramo nadalje velik številčen 
porast učencev in vse daljšo dobo 
učenja; ki jo zahteva znanstveno teh
nična raven družbenega dela. Današ
nja družba, ki se je že spremenila iz 
pretežno kmečke in neurbanizirane \

dovolj možnosti za nadaljnje izobra
ževanje. Izobraževalne metode še 
vedno slonijo na konceptu enciklo
pedičnega nocionizma. To pomeni 
osvajanje in pomnenje čimvečjega 
števila dejstev, se pravi osvajanje vi
rov. Družba pa danes potrebuje 
ustvarjalnega človeka, ki se nenehno 
— permanentno izobražuje in ki je 
usposobljen v najkrajšem času priti 
do ustreznih virov, jih osvojiti in 
aplicirati. Pri tem pa mora biti do
volj kritičen, da lahko ovrže prese
ženo, poišče vzroke in ugotovi posle
dice družbenega ravnanja.

Današnja šola ne odgovarja niti 
v posredovanju kulturne zavesti in 
rasti, saj je še vedno usmerjena v iz
obraževanje intelektualcev, ki naj 
bodo ohranjevalci znanja in elitni 
uporabniki kulture, v mnogo manjši 
meri pa proizvajalci in ustvarjalci 
novih kulturnih dobrin. Ob vedno 
večjem številu dijakov, ki vstopajo v 
šolo in ob njihovem vse daljšem bi
vanju v šoli prihaja v okostenele, 
družbeno odtujene šolske strukture v 
vse večji meri družba, z vso svojo di
namiko, problemi, protislovji in na
sprotji. Elitna šola, ki je v najzgod
nejšem obdobju s svojo selekcijo po
trjevala obstoječe razredne razlike in 
s tem družbeno funkcijo, ki je bila 
namenjena pripadnikom posameznih 
družbenih slojev, se je pričela spre
minjati v masovno. V današnji druž
bi namreč znanje ni več ornament, 
temveč postaja proizvajalna sila.

Vdor družbe v šolo, radikalne 
spremembe v odnosu med znanostjo, 
kulturo in proizvodnjo, kažejo, kako 
so pojmi o avtoritarnosti in nocioniz- 
mu v izobraževalnem procesu pre
živeli in odvečni. Jasno je, da diri
girani, centralizirani šolski sistemi, ne 
odgovarjajo več današnji družbeni 
stvarnosti. Decentralizacija in avto
nomija odločanja vseh družbenih sil, 
ki jim je šola namenjena, so danes 
imanentna potreba samega vzgojnega 
procesa. Šola, ki ne upošteva te iz
hodiščne predpostavke, se ne more 
učinkovito prilagoditi družbenim 
spremembam in potrebam.

Slovenska šola v Italiji je del take 
stvarnosti, le da se vsi negativni po
javi v našem šolstvu pojavljajo v še 
ostrejši obliki. Manjšina namreč ne 
more pasivno čakati, da se procesi 

itihijsko razvijajo saj so negativne

veda ne le na ozkem šolskem pod
ročju, temveč ob nenehnem spozna
vanju in razumevanju družbenih pro
cesov v matični domovini. Le na tak 
način se lahko uresničuje enotni kul
turni prostor, brez katerega ostaja 
manjšina le folklorna družbena sku
pina, ne pa živ organizem in s tem 
subjekt lastnega dogajanja.

To velja še posebno za našo manj
šino, ki ima v matici družbo, v ka
teri danes potekajo najnaprednejši 
družbeni procesi v Evropi; družbo, ki 
lahko svojim manjšinam nudi mož
nost razumevanja in osvajanja teh 
naprednih tokov, ter s tem možnost 
hitrega reagiranja in prilagajanja 
vsem dinamičnim razvojnim toko
vom; družbo, ki je tudi na specifič
nem področju manjšinske problema
tike dokazala, kako mora napreden, 
kulturen in razgledan večinski narod 
obravnavati in reševati probleme na
rodnih manjšin. To družbeno boga
stvo je tisto, ki lahko perspektivno 
rešuje ogrožene manjšine, kot je na
ša, pred asimilacijskim pritiskom na
zadnjaških in konservativnih sil, ki 
pojmujejo manjšine, kakor tujek, ki 
ga je treba počasi, a gotovo, asimi
lirati.

Danes, po tridesetih letih nepretr
ganega obstoja slovenskega šolstva 
na Goriškem in Tržaškem imamo 
skupno 39 otroških vrtcev, 51 osnov
nih šol, 10 nižjih srednjih šol, 6 viš
jih srednjih šol, nepopolno in nesa
mostojno industrijsko in obrtniško 
šolo v Trstu, nepopolno trgovsko po
klicno šolo v Gorici in po en trileten 
tečaj za otroške vrtnarice v Trstu in 
Gorici. V šolskem letu 1975^76 se 
je na vse šole vpisalo skupno 4872 
otrok, šolnikov pa je bilo 389. Se
demdeset odstotkov šolnikov je 
žensk, skoraj 50 °/o je dokončalo šo
lanje v povojnem obdobju, 62 % iz
vira iz socialno nižjih slojev (delav
cev, kmetov, obrtnikov), 72 "/c tistih, 
ki so se vpisali na visokošolski študij, 
je obiskovalo italijansko univerzo. 
Že ta podatek nam prikazuje, kako 
pomembno bi bilo priznanje diplom 
iz matice, da bi se lahko naši profe
sorji usposabljali v materinem jeziku.

Ena od osnovnih pomanjkljivosti 
naše šolske strukture je pomanjkanje 
določenih študijskih smeri, oziroma 
tehnične industrijske šole. Razen uči
teljišč, klasičnih gimnazij in realke

imamo le trgovsko tehnično šolo v 
Trstu. Nezadovoljivo možnost izob
raževanja pojasni že sam podatek, da 
je 40 "/& naših dijakov na višjih sred
njih šolah vpisanih na trgovski teh
nični zavod v Trstu, medtem ko je 
odstotek vpisanih dijakov na sorod
nih šolah le 4 "/o, torej desetkrat niž
ji, ker imajo sodržavljani pač mnogo 
večjo možnost izbiranja različnih šol. 
To pa zelo vpliva na našo socialno 
strukturo.

Po današnjih analizah izhaja, da 
je 80 °/& maturantov na slovenskih 
višjih srednjih šolah v Trstu našlo za
poslitev v okviru pokrajine, kjer so 
doštudirali. Glede posameznih sek
torjev zaposlitve pa so se maturantje 
zaposlili 0,6 "/o v primarnem, 8,9 "/o 
v sekundarnem in 90,5 "/v v terciar
nem sektorju. V okviru terciarnega 
sektorja pa je 30 "/e zaposlenih v šol
stvu. To je zelo jasen primer, kako je 
naša socialna struktura močno de- 
normirana in kako je na to vplivala 
neodgovarjajoča šolska struktura.

Na univerze je trenutno vpisanih 
okoli 250 maturantov slovenskih 
srednjih šol, od katerih je 200 v Tr
stu, 30 na univerzi v Ljubljani in 20 
na drugih univerzah.

V prvih 25 letih po vojni je matu- 
rialo na Tržaškem povprečno 55 di
jakov na leto, 26 se jih je vpisalo na 
razne visokošolske smeri in 13 jih je 
diplomiralo. Razdelitev teh 13 diplo
miranih letno po strokah je bila na
slednja: 1 ekonomist, 1 pravnik, 1 
inženir, 3 drugi tehniki, 2 zdravnika, 
1 farmacevt in 3 diplomirani v hu
manističnih vedah.

Trend izbire fakultete se je v teh 
25 letih polagoma spreminjal: prvo 
petletje po vojni je prevladovala eko
nomska in pravna smer, v naslednjih 
petnajstih letih pa so prevladovale 
znanstveno-tehnične fakultete. V 
zadnjih letih so se vrstile usmeritve 
na elektronsko inženerijo, nato na 
medicinsko in psihologijo, sedaj pa 
kaže, da je spet v porastu vpis na 
ekonomsko-pravne fakultete. Te iz
bire in nihanja je pogojevalo več de
javnikov, najmočnejši pa je bila na
ša gospodarska šibkost, oziroma ne
moč, zaradi katere je bila tudi izbira 
izobraževanja naše mladine daleč od 
poklicev, ki so vodili v gospodarski 
sektor, ker mladi ljudje niso videli 
svoje socialne gotovosti in življenjske 
perspektive. To pa je ponovno po
gojevalo našo gospodarsko nemoč, 
ker nismo imeli kadrov, da bi se dvig
nili iz težkega položaja in je pomenilo 
nadaljnje odmikanje od družbeno go
spodarskih procesov ter nam hkrati 
otežkočalo globalno in celovito ana
lizo družbene problematike, v kateri 
živimo.

To je seveda le kratko nanizanje 
nekaterih osnovnih podatkov o sta
nju našega šolstva danes. Širši in na
tančni pregled celotne problematike 
našega šolstva je bil podan v obsež
nih in podrobno pripravljenih refe
ratih in poročilih na posvetu o šol
stvu, ki ga je organiziral Slovenski 
raziskovalni inštitut v Trstu septem
bra 1975.

Ob premnogih problemih, ki danes 
tarejo slovensko šolstvo v Italiji pa 
jasno izstopajo nekateri, ki so bistve
no pomembni za celoten nadaljni raz
voj naše šole.

V prvo vrsto spada krivica, ki se 
že stoletja godi Slovencem v Bene
čiji, ki še nimajo možnosti, da bi 
svoje otroke pošiljali v slovensko 
šolo. To je krivica, ki jo občuti naša 
manjšina v celoti, kot najtežjo rano. 
Vse druge zahteve in problemi pa so 
sintetizirani v osnovni načelni zahte
vi po avtonomiji in samostojnosti slo
venske šole, ker smo prepričani, da 
je le tako mogoče uspešno reševati 
nešteta nerešena vprašanja in ustva
riti šolo, ki bo odgovarjala željam in 
potrebam manjšinske skupnosti in bi
la hkrati porok za njen nadaljni raz
voj.

VtRt.

dr. Darko Bratina: ..Kakšna naj bosta kul
tura in vzgoja v slovenski šoli v Italiji?"

dr. Karel Siškovič: ..Pravna ureditev slo
venske šole."

prof. Viljem černo: ..Stanje šolstva v Bene
ški Sloveniji."

Pavel Stranj: ..številčni razvoj slovenskih 
šol in analiza maturantov višjih srednjih 
šol ter univerzitetnih študentov."

Sergij Lipovec: ..Socialni status dijakov na 
slovenskih višjih srednjih šotah in so
cialni status naših šolnikov."
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Kot odbornik nove občine Borovlje, sma
tram za potrebno, da seznanim javnost s ko
munalnimi vprašanji ki so prav sedaj, ko se 
nahajamo in z nami tudi ostali svet, v go
spodarskih težavah, še prav posebno pereči. 
Plajberžani smo do pred nedavnim imeli svojo 
samostojno občino, ki pa so jo pred leti zdru
žili z boroveljsko občino. Zadnje občinske vo
litve smo opravili že v novi občini. Slovenci 
smo kandidirali pod imenom Volilna skupnost 
in dosegli en mandat. Le malo je manjkalo, da 
nismo dobili še drugega. Pri naslednjih vo
litvah imamo možnost, seveda če se potrudimo, 
da dosežemo tudi drugi mandat.

Boroveljsko občino zastopa 27. odbornikov, 
med katerimi je 14 pripadnikov SPU, 7 dVP, 
4 FPO, 1 KPU in 1 Volilne skupnosti.

Glavne smernice o delu občin dajejo letni 
proračuni, kar pa ne velja samo za občine, 
temveč tudi za druge ustanove, društva itd ... 
Občinski proračun naše občine za leto 1976 
je letos prvič pokazal primanjkljaj (v drugi 
republiki) v višini 4,180.000 šilingov, to se 
pravi, da bodo izdatki letos za. 4,180.000 šil. 
višji, kot bodo znašali predvideni dohodki ob
čine. Redni občinski proračun znaša 40,1 mi
lijona, izredni pa 27,180.000 šilingov, skupno 
torej 67,280.000 šilingov.

V zvezi s tem proračunom (oziroma pri
manjkljajem), se je koncem minulega leta (22. 
decembra 1975) razvila živahna debata, v ka
teri je prišlo do izraza, da bo zaradi deficita 
v proračunu treba v letošnjem letu zelo štediti, 
to se pravi, da bomo morali občani nositi glav
no breme tega primanjkljaja. Tega mnenja pa 
ni bil odbornik K PA Ewald Graber, ki je de
jal, da je treba pri odgovorni zvezni inštanci 
odločno zahtevati podporo, ne pa pritiskati 
na občane. Pri glasovanju za odobritev občin
skega proračuna za leto 1976 je zastopnik 
KPA kot edini glasoval proti temu proračunu.

Na omenjeni občinski seji je župan Anton 
Woschitz v svojem poročilu med drugim ome
nil, da je mestni senat ob koncu leta (za praz
nike) podelili raznim organizacijam in dru
štvom subvencije v višini 19.000 šilingov. Pri 
tem podeljevanju podpor so prezrli Slovensko

* ZAHOMČAN WALLNER ZMAGAL 
V PLANtC)

Planica je pretekli teden imela v gosteh 
del najboljših skakalcev sveta, da se v dveh 
tekmovanjih — v tekmovanju za Poldov 
memorial in v tekmovanju za pokal Kongs- 
berg — medseboj pomerijo. Vabilu organi
zatorja se je odzvalo 58 skakalcev iz Jugo
slavije, Italije, Avstrije, Švice, Nemške de
mokratične republike, Zvezne republike 
Nemčije, Francije, Švedske in Sovjetske 
zveze. Izmed najuspešnejših na zimski 
olimpiadi in sploh v letošnji sezoni so manj
kali le Innauer, Schnabl ter Bachler iz jfv- 
strije, nadalje vsi češkoslovaški skakalci in 
Hans Georg Aschenbach iz NDR.

23. tekmovanje za pokal Kongsberg je 
dobil Zahomčan Hanzi Waltner, ki je z 
zmago poskrbel tudi za odlično uvrstitev 
avstrijske ekipe. Poteg Wallnerja so ekipno 
bili ocenjeni še Willi Purstl in Zahomčan 
Hanzi Millonig, ki sta se v končni uvrstitvi 
uvrstila na 4. oziroma 7. mesto. Drugo me
sto v tekmovanju na stari planiški velikanki 
je zasedel nepričakovano Jugoslovan Bog
dan Norčič, ki je pustil za sabo znana 
imena kot so Zajcik (SZ), Danneberg 
(NDR), Kampf (NDR), Grosche (ZRN) in 
Wosipiwo (NDR).

Isti skakalci so se hoteli pomeriti tudi na 
90-metrski skakalnici za memorial Janeza 
Polde. Zaradi izredno slabih vremenskih 
razmer pa je vodstvo tekmovanje preki
nilo po 14 skokih v prvi seriji konkurence.

Rezultati: posamezno — 1. Hanzi Wall- 
ner (Avstrija) 260,6 (110 m, 126 m), 2. 
Bogdan Norčič (Jugoslavija) 247,3 (100 m, 
129 m), 3. Peter Leitner (ZRN) 246,6 (107 
m, 119 m), 4. Willi Purstl (Avstrija) 244,8 
(104 m, 120 m), 5. Sergej Zajčik (Sovjetska 
zveza) 243,2 (102 m, 123 m), 6. Lennart 
Elimae (Švedska) 241,0 (100 m, 132 m, nov 
rekord), 7. Hanzi Millonig (Avstrija) 239,8 
(105 m, 119 m) in Jochen Danneberg 
(NDR) 239,8 (101 m, 125 m); 
ekipno — 1. Avstrija (Wallner, Millonig, 
Purstl) 744,2; 2. ZRN (Tusch, Grosche, 
Leitner) 662,0; 3. Jugoslavija (Norčič, Šte
fančič, Loštrek) 636,7.

prosvetno društvo ..Borovlje", ki ni dobilo 
niti groša, kar smatramo za očitno zapostav
ljanje.

V zvezi z občinskim proračunom za leto 
1976 sem zaprosil za podporo Slovenskemu 
prosvetnemu društvu Borovlje. Glede višine 
podpore pa sem za primerjavo omenil občino 
Globasnica, ki je v letu 1975 dala tamošnjemu 
društvu 5000 šilingov. Hkrati sem ponovno 
opozoril in zaprosil, da bi se popravila planin
ska pot, ki vodi z Ogrizove planine na Ma- 
čensko planino. Te poti se poslužujejo številni 
turisti, ki prihajajo v naše kraje na letovanje.

Glede sanacije poti skozi znano sotesko Če
pe, so dodatno razširili načrt financiranja v 
toliko, da bodo uredili tudi pot od slapa Šuma 
(Tschaukofall) v dolino Poden in podaljšali 
pot iz soteske Čepe do gostilne „Deutsch Pe
ter". Obenem hočejo urediti tudi parkirni pro
stor za obiskovalce. Na takratni seji so raz
pravljali o gradnji kanalizacije, cest v središču 
mesta, o problemu vodovoda itd.

Učenje je prva skrb vsakega dijaka in to 
je tudi prav. Vendar pa je potrebno, da se 
dijaki, ki svoj izvenšolski čas prebijejo v di
jaških domovih, bavijo tudi s kulturnim de
lom. Tako je novo vodstvo dijaškega doma 
Slovenskega šolskega društva uvedlo tudi svoje 
domske prireditve na katerih imajo dijaki mož
nost pokazati kaj so se poleg šole še naučili.

V ponedeljek, dne 15. marca so dijaki in 
vodstvo doma vabili starše na svojo prireditev 
v dijaški dom SŠD. Vabilu se je odzvalo mno
go staršev ter zastopniki ZSO in SPZ.

Gtobasnica
Minuto sobofo smo imeti v gosleh „Oder 

73". V dvorani pri Soštarju v Gtobasnici so 
uprizoriti salirični kabaret Anite Hudlove. 
Pred potno dvorano so nas presenetiti z do
bro igro in petjem, s katerima so učinkovito 
osmešiti nameravano štetje posebne vrste, ki 
so ga sktenite izvesti vse tri v partamentu 
zastopane stranke. Številno občinstvo, se je 
ob raznih prizorih prijetno zabavalo.

Med številnim občinstvom so bili pozdrav
ljeni višji vtadni svetnik dr. Pave! Apovnik, 
tajnik Zveze Stovenskih organizacij dipt. inž. 
Feliks Wieser, tajnik Narodnega sveta dipl. 
jur. Filip Warasch in tajnik Slovenske pro
svetne zveze Andrej Kokot.

Feliks Wieser je ob koncu prireditve vse 
navzoče pozval na protestni zbor in na de
monstracijo Solidarnostnega komiteja 9. 
aprila v Celovcu.

Omenjena seja v minulem letu je bila za 
bodočnost naše občine posebne važnosti, saj je 
imela vlogo dajanja smernic, kako se bo go
spodarilo v letu 1976. Plajberžani kot občani 
nove občine želimo uživati iste ugodnosti, kot 
smo jih poprej, ko smo bili še samostojni. Zla
sti smo mnenja, da bi občina morala bolj upo
števati želje slovenskega prebivalstva, tako tu
di na kulturnem področju. Na slednjem tem 
bolj zato, ker smo pred nedavnim slovensko 
kulturno dejavnost v naši občini obogatili s še 
eno slovensko kulturno organizacijo — Slo
venskim prosvetnim društvom „Vrtača" v Slo
venjem Plajberku.

Čudovita pokrajina Slovenjega Plajberka in 
okolice ter slikovita in znamenita dolina Po
den, ki se razprostirata med Vrtačo in Žingari- 
co, sta za občino Borovlje velika obogatitev 
in prava turistična atrakcija. Zato smo tudi 
mnenja, da je treba ta kapital temu primerno 
upoštevati.

Feliks — Mel

Spored je bil zelo obširen. Obsegal je petje, 
recitacije, plese ter šaljive prizore. Tako je 
spored vseboval za vsakega nekaj. Obiskovalci 
so se resnično lepo zabavali. Najprej se je pred
stavil domski zbor in to pod vodstvom prof. 
Demšarja, ki je posebno navdušil s partizansko 
pesmijo „Hcj brigade", ki je obenem bila tudi 
zaključna točka pestrega sporeda. Pevski zbor 
pa je bil tudi prvi, ki je s sporedom pričel. 
Posamezne točke je domiselno napovedoval 
Friedrich Furjan. Za pevskim zborom je bila 
na vrsti recitacija O. Župančiča, katero je izve
del Mirko Koncilija. Točko ob tabornem og
nju so izvajali Vili Ošina, Friedrich Furjan, 
Kumar Silvo ter Mirko Wieser in doživeto pri
povedovali utrinke iz mladosti. Dekleta iz če
trtega razreda so ob spremljavi na kitaro za
pela nekaj veselih viž. Slavka Apovnik je reci
tirala Gregorčičevo hudomušno pesem o mla
dem dekletu. Ribničana Urbana je zaigral To
ni Kumer, dekleta 1. in 2. razreda so zaple
sala ljudska plesa (na klavirju jih je spremljal 
Joži Kernjak), medtem ko so pripovedko o 
Mojci Pokraculji izvajali dijaki L, 2. in 3. raz
reda. Deseta točka je bila spet posvečena petju, 
izvajale so ga dekleta višjih razredov. Leni 
Strauss, Maja Haderlap, Franc Vavti, Marjan 
Velik, Rudi Benetik in Justin Polanšek so za
igrali Nušičevega Analfabeta. Da ples ne služi 
le razgibavanju, marveč tudi učenju raznih 
plesnih korakov, so dokazala dekleta višjih 
razredov, ki so svojo točko tudi koreografsko 
pripravila sama. Kot že zapisano je zadnja 
točka bila pevska.

To je vrstni red posameznih točk, ki so ob
činstvu zelo ugajale. Vsem sodelujočim je tre
ba priznati, da so dijaki posamezne točke do
bro pripravili in upamo, da bodo kmalu spet 
vabili na svojo prireditev.

Dobra knjiga 
najtepše darito

Ko boste izbirati darila otrokom za 
biižnje velikonočne praznike, pomisli
te, da je dobra knjiga najlepše darilo.

Iz bogate zaloge otroške in mladinske 
literature navajamo le nekaj primerov:

* SLOVENSKE BASNI IN ŽIVAL
SKE PRAVLJtCE, s"

250 str. ilustr. kart. 120
# Hans Ch. Andersen: ANDER

SENOVE PRAVLJICE, 305 str.
velikega formata, ilustr. kart. 220

* GOVOREČI KAMEN, indijan
ske pravljice, 290 str. il. kart. 120

# Svetlana Makarovič: GLAVNI 
PETELINČEK, pripovedka,

132 str. ilustr. kart. 70

Imamo na zalogi pester izbor najraz
ličnejših knjig za vsak okus in vsako 
starostno stopnjo. Zato izbira primer
nega darila ne bo težka!

Knjigarna 
„NAŠA KNJIGA" 
Celovec, Pavličeva $—7

SPD ..Edinost" v Pliberku — Mešani pev
ski zbor ..Podjuna" vabi na

VIGREDN! KONCERT
na cvetno sobofo 10. aprila ob 70. uri v 
dvorani pri Schwarziu v Piiberku.
Nastopajo: zbor graških študentov

moški zbor SPD ..Edinost" 
mešani pevski zbor ..Podjuna' 

Ljubitelji lepega petja prisrčno vabljeni!

Slovensko planinsko društvo v Celovcu 
vabi na

IZLET NA BLEŠČEČO PLANINO
v nedeljo 78. marca 1976. Zbirališče ob 8. 
uri pred gostilno ..Turkenkopf" na Kopa- 
njah. Do gostilne se lahko pripeljete z av- 
tomobiii. Od tam se bomo skupno podali 
na Bleščečo planino, kjer kraijuje ..Koča 
nad Arihovo pečjo".

S planinskimi pozdravi!

SPD ..Trta' v Zitari vasi vabi č!ane in pri
jatelje na

OBČNI ZBOR
ki bo v nedeljo 78. marca ob 14.30 uri pri 
Rutarju v Zitari vasi.
Na dnevnem redu bodo:

Poročila SPD .Trta " 
volitve novega odbora in 
slučajnosti

Po občnem zboru bo SPZ predvajala slo
venski mladinski film ..Pastirci ".

Vabilo na dramo 
KRIVOPRISEŽNIK

v farni dvorani v St. Lipšu, dne 78. marca 
ob 9.30 uri [po maši)
v kulturnem domu v Dobrli vasi, dne 78. 
marca ob 14.30 uri
v farni dvorani v Železni Kapli, dne 78. 
marca ob 19.30 uri
Nastopa igralska skupina SPD ..Danica" 
iz St. Vida v Podjuni.

Prisrčno vabljeni!

SPD Radiše vabi na igro
..SKRIVNOSTNA ZAROKA in 

„V POSREDOVALNICI' 
v nedeljo 78. marca 1976 ob 14.30 ur! v 
dvorani pri cerkvi na Radišah. Nastopajo 
dekleta gospodinjske šote v St. Rupertu 
pri Veiikovcu.
Vsi prisrčno vabljeni! Odbor

SPD Maiošče vabi na predvajanje barvne
ga fiima

CVETJE V JESENI
ki bo v nedeijo 4. aprila ob 14.30 uri v 
dvorani hotela Galob v Maloščah.

Prisrčno vabljeni!

Jakob Petelin-Gailus vabi na 
KONCERT

v četrtek, 8. aprila ob 19.30 uri v srednji 
dvorani Doma glasbe v Celovcu.
Nastopata: Slovenjegraški oktet in inštru- 

mentaini ansambei Drava.

izdojotetj, zatoinik in iastnik: Zveza siovenskih orgo- 
nlzaclj na Koroškem, glavni urednik: Rado Janetlč;. 
odgovorni urednik* Andrej Kokot; uredništvo In upro- 
va: 9021 Klagenfurt — Celovec, Gasometergasse 10, 
tel. 52-5-50 — Tiska: Založniška In tiskarska druibo 
z o. j. Drava, Celovec — Borovlje.

Bogat obračun de!a SPD „Danica"
Slovensko prosvetno društvo ..Danica" v Št. Vidu v Podjuni je preteklo soboto pri 

Voglu v St. Primožu izvedlo svoj občni zbor. Med gosti je predsednik Stanko Wakounig 
pozdravil predsednika KKZ Lovra Kašlja, predsednika SPZ Hanzija Weissa in Nužeja 
Tolmajerja, ki je po občnem zboru predvajal film Gewa)t und Gevvissen.

Občni zbor Danice je bit bogat obračun dela v pretekli poslovni dobi. Društvo ozi
roma njene kulturne skupine so v tem času izvedle skupno 120 prireditev in akcij. Naj
več nastopov je bilo izvedenih na pevskem področju, to je vokalnem in instrumental
nem. Poleg nastopov na odrih domače občine so Šentvidčani svojo pesem ponesli tudi 
v tujino — v Nurnberg in Baiersdorf, Gradiščansko, Strassburg, Slovenijo in Gorico. Ra
zen tega sta pevski zbor in Trio Korotan posnela samostojno gramofonsko ploščo ter 
več pesmi za celovški radio, avstrijsko televizijo ter radio Maribor. Posebno je treba 
omeniti, da je Trio Korotan s pevci s spevoigro gostoval v vseh naših krajih bližnje in 
daljnje okolice. Pridno pa je delala tudi igralska skupina, ki je pravtako letno pripra
vila vsaj po eno odrsko delo in z le-tem nastopita na domačem in drugih odrih. Poleg 
tega je društvo v sodelovanju s SPZ izvedlo šest tečajev za pevce in s tem močno dvig
nilo pevsko raven. Tu je treba navesti, da je pevski zbor v zadnjih treh letih imel 155 
vaj, Trio Korotan 60 in to vse pod marljivim vodstvom Hanzija Kežarja. Društveni odbor 
je v tem času imel 40 sej pod predsedstvom Stanka Wakouniga, kar zgovorno priča o 
plodnem delovanju SPD „Danica". Društvo je imelo v gosteh tudi številne ansamble iz 
Slovenije, Nemčije in Gradiščanske.

Iz nadaljnjih poročit je bilo tudi razvidno, da je društvo dobro gospodarilo, kar v 
teh težkih razmerah ni tako enostavno. Udeleženci občnega zbora so bili prijetno pre
senečeni, da je blagajna v tem času imela velik promet, kar pa je v razmerju s števil
nimi prireditvami zelo skromno. Skromno zaradi tega, ker društvo v primerjavi z dru
štvi večinskega naroda dobiva zelo nizke ali pa nobene podpore.

To je v svojem pozdravnem govoru naglasil tudi predsednik SPZ Hanzej Weiss, ki 
je v imenu svoje organizacije društvu želel mnogo delovnega uspeha ter obljubil, da bo 
SPZ društvu .Danica" tudi v prihodnje pomagala pri uresničevanju njegovih kulturno 
prosvetnih prizadevanjih. V istem smislu je spregovoril tudi predsednik Krščanske kul
turne zveze Lovro Kašelj.

Občni zbor je za predsednika ponovno soglasno izvolil Stanka Wakouniga, za 
podpredsednika dipl. inž. Franca Koncilijo, za drugega in tretjega podpredsednika dipl. 
trg. Joža Habernika in Milana Wutteja, za tajnika Milico Koncilijo ter Danico Kežar in 
Marijo Weitzer kot namestnici. Blagajnik je spet postal Franci Polzer, njegov namestnik 
pa Folfej Rupifz.

Dijaki dijaškega doma SŠD 
predstaviii svojo kulturno dejavnost


